
Bilag 2.

Forslag, ideer og bemærkninger til fordebat i 
forbindelse med planlægning for vindmøller 
ved Låstrup
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: Kamilla Fiedler Terkildsen
Sendt: 24. juni 2016 10:11
Til: Aase Ramskov Jensen
Emne: SV: Forespørgsel vedr. Arkæologi

Hej 

Området er let kuperet og med flere gravhøje i området, så det er en vurdering at der er risiko for forekomst at 
fortidsminder i området. 

Det er dog svært at lave en mere konkret udtalelse, når hverken vejarealet eller arealet for vindmøller ligger fast. Jeg 
tænker derfor, at jeg vil vente med at sende en konkret udtalelse, til det er på plads. 

Med venlig hilsen 

Kamilla Fiedler Terkildsen 
Museumsinspektør, Arkæolog 

Højreklik her for at hente billeder. For at beskytte dine personlige oplysninger har Outlook forhindret automatisk hentning af dette billede fra internettet.
http://www1.viborg.dk/signature/viborglogo.gif

Viborg Kommune 
Kultur Service & Events 
Viborg Museum 
Hjultorvet 4 
8800 Viborg 
Direkte tlf.: 30 76 20 99 

www.viborg.dk 
Fra: Aase Ramskov Jensen  
Sendt: 21. juni 2016 08:21 
Til: TM ‐ PLAN LP intern museum <TM‐PLANLPInternMuseum@viborgdk.onmicrosoft.com> 
Emne: Forespørgsel vedr. Arkæologi 
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Hej 
 
Vi er i gang med opstart af lokalplan nr. 472  – ”Teknisk Anlæg til Vindmøller ved Låstrup”. 
Derfor vil vi gerne høre, om I har kendskab til forhold, vi skal have beskrevet i lokalplanen. 
 
Bilag: 
Jpg. af området/ MapInfo tabeller af afgrænsningerne 
 
Ejerlav:           V. Låstrup By, Låstrup 
Matrikelnr.:      Del af: 4v, 4h og 4y 
 
Vi vil gerne modtage jeres svar senest mandag den 1. august 2016 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Aase Ramskov Jensen 
teknisk designer 
 

Højreklik her for at hente billeder. For at beskytte dine personlige oplysninger har Outlook forhindret automatisk hentning af dette billede fra internettet.
http://www1.viborg.dk/signature/viborglogo.gif

 
 
Viborg Kommune 
Teknik & Miljø 
Plan 
Prinsens Alle 5 
8800  Viborg 
Direkte tlf.: 87 87 86 32 
 
www.viborg.dk 



____________________________________________________________________________________________________________ 
EnergiMidt Forsyning og Service A/S  ¤  Tietgensvej 4  ¤  8600 Silkeborg  ¤  Tlf. +45 7015 1560 

info@energimidt.dk  ¤  www.energimidt.dk  ¤  CVR-nr. 3404 2462 

Viborg kommune 
Teknik og Miljø 
Att. Aase Ramskov Jensen 

Screening af lokalplan nr. 472  – ”Teknisk anlæg til Vindmøller  ved Låstrup”. 

Der gøres opmærksom på, at EnergiMidt har elanlæg i området. 
Såfremt der skal udføres flytning/omlægning af elanlægget, skal udstykkeren afholde de dermed 
forbundne omkostninger ved en eventuel byggemodning. 

EnergiMidt har endvidere 60 kV anlæg  i det berørte område. 60 kV anlæggene er sikret ved 
tinglyste deklarationer, hvilket indebærer, at der med den nuværende udformning af anlæggene er 
begrænsninger i brugen af arealerne under og i nærheden af anlæggene, jf. Stærkstrøms-
bekendtgørelsens bestemmelser, herunder også Dansk Standard DS/EN 50341-3. 
Ændringer af anlæggene vil i givet fald blive udført af EnergiMidt som regningsarbejde for 
rekvirentens regning. 
Såfremt der er behov for nærmere drøftelser af ovennævnte begrænsninger eller for 
overslagsmæssig beregning af omkostningerne ved ændring af anlæggene, kan fagansvarlig 
Thomas Kortsen kontaktes på twk@energimidt.dk. 

Der medsendes tegninger af anlæg i området. 

Med venlig hilsen 
EnergiMidt Forsyning og Service A/S  

Dato: 27-06-2016
Vor ref.: bch 
Projektnr.:   
Inst.nr.: 
Direkte tlf.: 96152048 
E-mail: bch@energimidt.dk  
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Tegningen er gældende 3 uger efter udplotning

Tegner:1:3.000

Tegningen er udplottet d.:

EnergiMidt
Tietgensvej 2, 8600 Silkeborg, Tlf. 7015 1560.

´bch

22-06-2016

Emne:   El-plan
Teknisk anlæg til Vindmøller ved Låstrup
Screening af Lokalplan 472
4v, 4h og 4y V. Låstrup By, Låstrup Viborg kommune
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: FES-EFS08 Jensen, John <FES-EFS08@mil.dk>
Sendt: 22. august 2016 09:26
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: SV: supplement til høring af berørte myndigheder vedr. vindmølleplanlægning i 

Viborg Kommune [RELEASABLE TO INTERNET TRANSMISSION]

RELEASABLE TO INTERNET TRANSMISSION 

Hej Anne Dorte 

Ebbe har skiftet stabsnummer så derfor har han ikke modtaget din mail. 

Jeg har d.d. drøftet sagen med Ebbe, og Forsvaret har ikke bemærkninger til placeringen af vindmøllerne. 

Vær opmærksom på, at møller over 100 meter totalhøjde skal være afmærket med fast lys, og dette vil vi gerne have 
med i lokalplanen.  

Med venlig hilsen 

John Jensen 
Afdelingsleder 
Sagsbehandler 

Forsvarsministeriets Ejendomsstyrelse 
Ejendomsafdelingen/Ejendomforvaltningssektionen 
Arsenalvej 55 
DK-9800 Hjørring 

Telefon: +45 7281 3288 
Mobil:    +45 7231 3436 
E-mail: fes-efs08@mil.dk

RELEASABLE TO INTERNET TRANSMISSION 

Fra: Anna Dorte Nørgaard [mailto:adno@viborg.dk]  
Sendt: 3. august 2016 08:46 
Til: FES-EFS08 Jensen, John 
Emne: SV: supplement til høring af berørte myndigheder vedr. vindmølleplanlægning i Viborg Kommune 

(FKIT besked: Denne mail kommer fra Internettet.)  

Hej John 

Jeg kan se, at mailen ikke går igennem til Ebbe, og at du først er tilbage efter svarfristen. Hvis du skulle have 
bemærkninger, så håber jeg at du kan svare i løbet af de første dage efter du kommer tilbage fra ferie.  

Med venlig hilsen 

Anna Dorte Nørgaard 
Planlægger 

Viborg Kommune 
Teknik & Miljø 
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Plan 
Prinsens Alle 5 
8800 Viborg 
Direkte tlf.: 87 87 86 26 
 
www.viborg.dk 
Fra: FES‐EFS08 Jensen, John [mailto:FES‐EFS08@mil.dk]  
Sendt: 2. august 2016 14:45 
Til: Anna Dorte Nørgaard <adno@viborg.dk> 
Emne: Automatisk svar: supplement til høring af berørte myndigheder vedr. vindmølleplanlægning i Viborg 
Kommune  
  
Tak for din mail. 
  
Jeg er tilbage på kontoret mandag den 22. august 2016 
  
Med venlig hilsen 
  
John Jensen 
  
  
  

 
Vi goer opmaerksom paa, at denne e-mail kan indeholde information, der kun er beregnet for modtageren. Hvis du 
ved en fejltagelse har modtaget e-mailen, maa du ikke anvende indholdet i nogen sammenhaeng og vi beder dig 
venligst informere afsender om fejlen ved at bruge besvar-funktionen. Samtidig beder vi dig slette alle kopier af e-
mailen i dit system uden at videresende eller kopiere den. Selvom e-mailen og enhvert vedhaeftet fil efter vores 
overbevisning er fri for virus og andre fejl, som kan paavirke computeren eller it-systemet, hvori den modtages og 
laeses, aabnes den paa modtagerens eget ansvar. Vi paatager os ikke noget ansvar for tab eller skade, som er 
opstaaet i forbindelse med at modtage eller aabne e-mailen. Hvis du har problemer med at aabne vedhaeftede filer, 
kan du finde information paa dette link http://forsvaret.dk/FKIT/Pages/winmail.aspx . 
 
Please note that this message may contain confidential information. If you have received this message by mistake, 
please inform the sender of the mistake by sending a reply, and then delete the message from your system without 
making, distributing or retaining any copies of it. Although we believe that the message and any attachments are free 
from viruses and other errors that might affect the computer or IT system where it is received and read, the recipient 
opens the message at his or her own risk. We assume no responsibility for any loss or damage arising from the 
receipt or use of this message. If you are having trouble opening attached files, you can get further information via this 
link http://forsvaret.dk/FKIT/Pages/winmail.aspx 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: Dorthe Pinnerup <DP@KM.DK>
Sendt: 5. september 2016 11:56
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: SV: Høring af berørte myndigheder vedr. planlægning for et vindmølleprojekt ved 

Låstrup i Viborg Kommune

Kære Anna Dorte Nørgaard,  

Pga. ferie har jeg ikke haft mulighed for at besvare nedennævnte henvendelse før nu. 

Til brug for den videre behandling af vindmølleprojektet, skal jeg venligst anmode om, at der udarbejdes gode 
visualiseringer i forhold til de to pågældende kirker.  

Kirkerne er vigtige kulturhistoriske elementer i landsskabet og bør vægtes som sådanne i forbindelse med 
visualiseringerne. Indvirkninger på såvel indblikket til som udsynet fra kirkerne bør belyses nærmere. Under 
hensyntagen til at kirkerne udgør en del af områdets vigtigste kulturarv, skal Stiftsøvrigheden indtrængende 
henstille, at der i den videre bearbejdning af kommuneplantillægget tages størst muligt hensyn til områdets kirker. 

  Med venlig hilsen 

  Dorthe Pinnerup 
  Juridisk specialkonsulent 

  VIBORG STIFT 
 86 62 09 11  /  87 26 21 81 (direkte) 
  kmvib@km.dk  /  www.viborgstift.dk 

Fra: Anna Dorte Nørgaard [mailto:adno@viborg.dk]  
Sendt: 2. august 2016 14:44 
Til: Anna Dorte Nørgaard 
Cc: 'info@risgaard.net'; Lotte S. Nielsen; Uffe Christensen 
Emne: Høring af berørte myndigheder vedr. planlægning for et vindmølleprojekt ved Låstrup i Viborg Kommune 

Se vedhæftede brev og bilag vedr. høring af berørte myndigheder i forbindelse med planlægning for vindmøller ved 
Låstrup i Viborg Kommune.  

Frist for bemærkninger er fredag den 19. august 2016. På forhånd tak.  

Med venlig hilsen 

Anna Dorte Nørgaard 
Planlægger 

Højreklik her for at hente billeder. For at beskytte dine personlige oplysninger har Outlook forhindret automatisk hentning af dette billede fra internettet.
http://www1.viborg.dk/signature/viborglogo.gif
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Viborg Kommune 
Teknik & Miljø 
Plan 
Prinsens Alle 5 
8800 Viborg 
Direkte tlf.: 87 87 86 26 

www.viborg.dk 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 1. september 2016 09:56
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Lastrup Vindmolle Park

Opfølgningsflag: Opfølgning
Flagstatus: Fuldført

Med venlig hilsen 

Helle Georgi 

 <http://www1.viborg.dk/signature/viborglogo.gif>  

Viborg Kommune 
Teknik & Miljø 
Plan 
Prinsens Alle 5 
8800 Viborg 
Direkte tlf.: 87 87 86 04 

www.viborg.dk 

‐‐‐‐‐Oprindelig meddelelse‐‐‐‐‐ 
Fra: ellen Ng [mailto:nghaping@gmail.com]  
Sendt: 31. august 2016 14:27 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Lastrup Vindmolle Park 

TO WHOM IT MAY CONCERN 

Dear Sir/Madam, 

It is to my knowledge that there is a government consideration to build a windmill plant in the area where I put my 
life and money investment in Denmark. I am against this idea and am writing to urge the government to cancel this 
project or to move the windmill plant somewhere else. 

I am a parent from Hong Kong who brought my daughter ( Jacqueline Lai , now staying in address 
: Vievej 13 , 8832 Skals, Denmark) over to Denmark since December 2009 for equestrian training under Mr. John 
Byrielsen, Viegaard Stuttari.  Jacqueline undergoes full time training riding almost 10 horses daily in and outdoor as 
well as using Denmark as a base travel to other European cities for competing against world class riding opponents. 
She is extremely hardworking and  the goal is big championships and the Olympics2020.  

Reason we chose here for training under Mr. John Byrialsen is not only that John is a professional trainer with 
abundant years of experience but also because Viegaard Stuttari, this area as a place very quiet , safe envoirnment 
suitable for our expensive sport horses.  
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However recently I heard and am extremely concern about a possible windmill project plant to be built nearby 
Viegaard Stuttari, I must write to bring your kind attention that this is going to be damaging to both safety and 
financial  investments.   To my knowledge this area have priorly confirmed having a big horse park development by a 
chinese investor Mr Zhang I am surprised and see no point at all having a windmill plant building in this same area 
affecting the horses , riders' and the horse community's safety! 
 
Once again I urge that the government should look into this carefully not to risk life over possible accidents 
whatsoever happens. ... and who will be responsible for the horses and riders if accidents happen when this 
windmill plant is being built here.  
 
Yours very truly, 
Ellen Ng 
 
 
 
 
 
Sent from my iPhone 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 2. september 2016 08:50
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: LASTRUP VINDMOLLE PARK

Med venlig hilsen 

Helle Georgi 

Viborg Kommune 
Teknik & Miljø 
Plan 
Prinsens Alle 5 
8800 Viborg 
Direkte tlf.: 87 87 86 04 

www.viborg.dk 
Fra: aneta‐borecka@wp.pl [mailto:aneta‐borecka@wp.pl]  
Sendt: 1. september 2016 19:00 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: LASTRUP VINDMOLLE PARK 

Aneta	Borecka	,	Poland 

Noorremarkvej	16 

I	work	in	Viegaard	for	two	years	only	seasonally.	Stable	where	I	ride	is	located	near	to	the	place	
where	you	want	to	build	the	vindmolle.	Above	all	I	ride	there	young	horses,	most	of	the	time	outside,	
becouse	this	well	affect	their	psyche.	Around	the	stable	are	fields,	where	grow	up	future	champions.	
Young	horses	are	able	to	scare	a	piece	of	foil,	so	better	for	myself	not	to	think	how	they	react	about	
hundred	meter	vindmolle,	which	move	and	make	a	noise.	With	experience	in	Germany	I	know	that	is	
not	good	idea.	Especially,	that	vindmolle	are	working	also	at	night	when	the	horses	need	to	rest	in	
peace	and	quiet.	The	most	dangerous	in	my	opinion	is	time	of	building	that.	Our	workers	are	educated	
how	to	behave	around	places	where	we	move	horses.	They	drive	carefully	and	slow.	During	building	
is	always	a	lot	of	commotion,	people	scream,	drive	in	hurry	and	even	don’t	think	that	someone	can	
loose	control	of	horse.	This	can	cause	a	lot	of	accidents	and	increase	the	risk	that	me	or	some	of	other	
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rider	can	fall	down.	As	a	young	rider,	please,	not	to	destroy	the	harmony	of	a	peaceful	place.	I	want	to	
come	back	here	as	often	as	possible	and	work	as	well	as	I	can	without	fear	and	stress.	 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 15:24
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: LASTRUPGAARD VINDM?LLEPARK

Fra: Krzysztof Lubik [mailto:k.lub.ik@wp.pl]  
Sendt: 6. september 2016 14:07 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: LASTRUPGAARD VINDM?LLEPARK 

My name is Krzysztof Lubik, I am working in Viegaard stud with horses. I am against windmills close to 
the farm because horses are afraid, they will be running out from the paddocks and we will have to caching 
them, maybe also on the roads and it is very dangerous. I don’t want them also because when I am finish 
work I like to go home and have a good rest and I know that windmills are very loud. 

Thank you for attention, 

Krzysztof Lubik 

Nørremarksvej 16, 

8832 Skals 

7.
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:09
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Lastrup Vindmolle plan

Fra: jacqueline [mailto:jacquelinelai_@hotmail.com]  
Sendt: 3. september 2016 07:35 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Re: Lastrup Vindmolle plan 

Dear Mr/Ms/Mrs, 
Kindly let me have a response that my email has been received 
Thank you so much! 
Jacqueline 

From: jacqueline <jacquelinelai_@hotmail.com> 
Sent: Saturday, September 3, 2016 1:04 PM 
To: plan@viborg.dk 
Subject: Lastrup Vindmolle plan  

To whom it may concern, 

I’m Jacqueline Lai, I’m a 25 year old professional Equestrian athlete from Hong Kong. 

I have been residing in Viegaard Sutteri, Skals since 2010 for the purpose of my career as an equestrian. 
Here, on top of top level training from John Byrialsen, my horses and I benefit from high level facility –
stables, indoor and outdoor riding arenas, paddocks- but most importantly a spacious, peaceful and quiet 
environment is what makes this place ideal for me. Horse welfare is a top priority when I choose where to 
base, for the love of my horses as well as it being a factor in top performance for sport.  

Since 2014 I have been employed at VS as a rider, trainer and client communicator; 

VS’ business runs on the welfare of the horses; sales horses and young horses, breeding mares, foals alike. 
Our primary business is sales of horses to both professional and amateur people, where the usual practice 
for sales of riding horses involves an interested client coming to see and sit on the horse to test the ability, 
the rideability and the nature- learning if the horse is quiet and calm, sensitive or tensed, brave, afraid or 
unfocused, can be ridden in different areas. 

8.
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The Lastrup windmill project will have a very negative impact on my sport horses. I myself have 4 horses 
privately at VS, whom I pay a monthly stabling fee for. Two of these horses are at the level of high-level 
sport, and two are younger horses in development for sport and sales. My horses are very dear to myself and 
are vital for me to carry on representing Hong Kong to championship level competitions such as the Asian 
Games, World Equestrian Games and Olympic Games, but they also hold a very high value in financial 
terms. The equestrian sport is one of the most expensive sports there is, and risking devaluing my horses 
due to windmills in the area will not be justifiable.  

The presence of windmills will negatively affect the development of VS’ horses. A good sport horse is 
different in the eyes of different people/ways of riding, however they all carry a number of common traits 
that is scope (capacity, or the ability to jump high and wide), courage, sensitivity, sharpness. This may 
illustrate how the typical sport horse is different from say the Norwegian fjord horse or the riding school 
pony, who are usually brave, less sensitive and less reactive to noises, movements and unpredictable things, 
they also cost a fraction of the price a sport horse on the market. With these traits, sport horses are 
vulnerable to spooky surroundings. A windmill in the nearby premise will quickly affect the horses’ sense 
of trust; cause them to develop bad habits such as spooking, running away and taking off. If you were a 
horseman, you would also understand what a task it is it is to regain a horse’s trust, or to reeducate a horse 
with a bad experience, sometimes there is no way back. Alongside the cause of loss of the horses’ value, the 
windmills also pose danger to our riders such as myself, my colleagues and our clients. 

The presence of windmills will not only affect VS’ clients’ safety and chance to have a good experience, 
there would also be a concern in appeal of VS and the surrounding area as a relaxing getaway. We have a 
number of clients who enjoy to visit VS long and short term to relax, train, and sometimes buy a horse. With 
a constant spinning object in the near distance causing distracting shadows and unremitting sound, this will 
undoubtedly cause a big loss for the business. Meanwhile VS as well as their clients will have to consider 
insurance on their million dollar horses, though even this cannot make up the loss. With all the above 
statements, I hope I was able to illustrate how the windmill project will negatively affect the environment, 
the business and most importantly the safety and wellbeing of animals and humans who have invested in 
this particular area to reside.  

With most sincere regards, thank you for your time in considering my perspective as part of the community. 

Jacqueline Lai 



Viborg Kommune 

Teknik & Miljø, Plan 

Prinsens Allé 5 

8800 Viborg 3.september 2016

Vedr.: Ny planlægning af vindmøller ved Låstrup. 

KLAGE over borgermødets forløb den 16. august 2016 

Viborg Kommune, Teknik & Miljø udsendte den 10. august 2016 via e‐boks indkaldelse til 

borgermøde tirsdag den 16. august 2016 kl. 17.00 – 19.00 i Låstrup Forsamlingshus, Låstrupvej 

45, 8832 Skals. Med indkaldelsen til mødet forelå et to‐siders debatoplæg med titlen: ” Ny 

planlægning for vindmøller ved Låstrup. Har du forslag og ideer?”  Debatfasen er første fase 

frem mod en eventuel realisering af vindmølleprojektet og løber frem til den 7. september 2016. 

Undertegnede, hvis ejendom ligger ca. 1200 m fra nærmeste møller (nr. 3+4) vil hermed 

fremføre følgende klager over debat forløbet: 

1. Projektområdet er ikke udlagt som vindmølleområde i kommuneplan 2013‐2025. Der er

derfor ingen, der på forhånd har kendskab til projektet. Jeg finder både frist for

indkaldelse til borgermøde (7 dage) og svarfrist (28 dage) uacceptabelt kort, navnlig når

man tager ferietid og travlhed i marken i betragtning.

2. Debatoplægget viser klart, hvor mange forskellige forhold den enkelte grundejer skal

tage stilling til, forhold som jeg havde forventet ville blive belyst og debatteret på mødet.

Men det skete ikke. Der var afsat ½ time til oplæg og spørgsmål (17.00‐17.30), hvorefter

der var spørgsmålscafé, dvs. der lå en række brochurer, tegninger og skrivelser på borde i

lokalet med eller uden bemanding af politikere og planlæggere. Formanden for Klima‐og

Miljøudvalget Mads Panny omtalte diverse forhold ved vindmølleprojektet illustreret

med en række power‐points, som ingen i salen kunne læse (de er dog sendt ud

efterfølgende). Spørgsmål fra salen blev affærdiget med, at der senere ville blive

lejlighed til at stille spørgsmål! Derefter fulgte et oplæg vedr. Vindmøller, regler og

planer v/planlægger Anna Dorte Nørgaard, atter illustreret med en række ulæselige

power‐points. Efter de to indlæg blev spørgsmål henvist til spørgsmålscaféen!

Undertegnede finder, at fremlæggelsen var under al kritik og, at udbyttet af denne

fremlæggelse var meget ringe. Jeg mener heller ikke, at de tilstedeværende politikere og

planlæggere var tilstrækkeligt rustet til at besvare de forskellige spørgsmål.

9.



 

 

3.   Ifølge VE‐loven skal der på mødet orienteres om værditabsordningen og om 

køberetsordningen. Reglerne administreres af Energinet.dk, som burde have orienteret 

alle tilstedeværende om disse ordninger og ikke mindst om tidsfristen på 8 uger for 

anmeldelse af krav om værditabsbetaling. De blev kort nævnt i planlægger Anna Dorte 

Nørgaards oplæg, men ikke præciseret.  Undertegnede finder, at også denne del af 

orienteringen var groft tilsidesat. 

 

Det er Kommunen, der har indkaldt til borgermøde. Det er derfor Kommunens ansvar, at dens 

borgere orienteres på behørig vis. Det er trods alt de berørte borgeres bolig og helbred, der står 

på spil.  

Den orientering, som blev givet på mødet, var under al kritik.  

Jeg håber, at der bliver rettet op på både tidsfrister og fremlæggelser ved kommende møder. 

 

Med venlig hilsen 

Kirsten Jakobsen 

Løgstørvej 59, Nr. Rind 

8832 Skals 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:08
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Plan@viborg.dk 

‐‐‐‐‐Oprindelig meddelelse‐‐‐‐‐ 
Fra: martynute11@gmail.com [mailto:martynute11@gmail.com]  
Sendt: 4. september 2016 09:06 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Plan@viborg.dk  

I am Martyna Dovidaite from Lithuania, working as a rider in Viegaard. Half of my life i dedicated for the horses and 
after many years of hard work in many countries I found a right place here in Denmark,  where i can improve my 
skills and grow as a professional horse rider with profesional trainer which is working hard to make a good 
sportsmans here and also top pedigree horses what is incredible experience for me. Sporthorses are different, they 
are sensitive, fast and strong and it is a hard work and big responsibility  to take care of them. If they afraid of 
something, for example windmills  its hard to handdle such a powerful animal and they can run away. This thing is 
such a risk that they can run into the road that can make a big accident. We have to train the horses in many ways to 
make them in a good shape: ride them in the fields, jump the obsticles in the indoors and outdoors. Windmills are 
making a big sounds, when its sunny the shadows are going around and the horses would get so scared that they 
can put the rider down, so it would be really insecure as we need a calm place to train where you could concentrate. 
Such an accidents can damage many years builted career, as i already wrote it can make a big car accidents and 
many other problems. So in the end i would like to tell that windmills are really bad  and dangerous idea in this area, 
where many years was growing such a training and breeding center.  Please kindly reply once you have seen my 
email.  

Sent from my iPhone 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:08
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: 

Fra: Muradil [mailto:105360943@qq.com]  
Sendt: 4. september 2016 11:32 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne:  

发自我的iPhone 

To Viborg Kommune 

Regarding Lastrup Windmill Project 

We are Muradil and Parus, we are Show jumping athletes from The Xinjiang Equestrian Sport Team who 
are now based at Viegaard Sutteri for training. Our trainer John Byrialsen of Viegaard Stutteri has trained 
our team members to great successes in the past and we are very grateful to now have the same opportunity 
as our teammates. 

We came to Viegaard in July 2015 and plan to stay for a few years to develop ourselves and gain 
competition experience. The whole plan involves big financial investment so we are very lucky to have 
financial back up from our team as well as have a sponsor to purchase top level competition horses for us. In 
December 2015, our sponsor purchased four international level horses from John Byrialsen for the two of us 
to compete with, our first aim is medaling at the Chinese National Games in September 2017, after that we 
still have many competitions to participate in in Europe. 

Though the support is magnanimous, we are fully responsible for the safety and progress of ourselves as 
athletes and for the safety, wellbeing and development of our sponsor’s expensive horses. At Viegaard this 
responsibility is made very convenient because besides the fitting training program put out to our horses and 
us by our trainer, the facilities are very good and the horses have a lot of space to work in aside from the 
training paddocks; the gallop fields and forest for example. The quiet and peaceful environment is very ideal 
and our sponsor was most pleased with this when he visited last December. 

The new Windmill project may change our situation. Windmill farming is a big business in Xinjiang so we 
are very familiar with the effect it would have on our sport horses, our sponsor will not even need we 
experience it to know the negative outcomes, it is too big a risk for his expensive horses. Furthermore it is 
also a risk to us as riders. As professionals riding Viegaard Stutteri’s horses, we have to look after ourselves 
because we have responsibilities, an injury caused by a freaking horse may be a risk too large to take. 
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But the risks we face as two riders and four horses is minimal compared to the hundreds of horses that John 
Byrialsen has at VS. It is not an option for him to transport hundreds of horses away as we can transport 
four, it would be very sad for us to lose this incredible training base, to see the very talented sport horses 
suffer, witness the business be affected because of the windmill project. 

  

We have tried to express ourselves in a very honest way, thank you for listening and we hope you take our 
view into consideration. 

  

Truly, 

Palusi Maimaitituerxun, Mueradili Abudureyiu 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:08
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Låstrup vindmøllepark
Vedhæftede filer: BHS Wind Turbine Guidance for Planners and Developers.pdf; joke horse.jpg; joke 

horse 2.jpg; joke horse3.jpg

Fra: Natalia Mieleszkiewicz [mailto:n.mieleszkiewicz@gmail.com]  
Sendt: 4. september 2016 12:46 
Til: plan <plan@viborg.dk> 

Emne: L峴rup vindmllepark 

My name is Natalia Mieleszkiewicz and I am working in Viegaard stud as a manager since last year. I 
moved to Danmark in exploration to  gain more experience and balanced life. With horses I live already 
more than twenty years so I know them very well.  

There are two kind of animals – hunters and fleeing animals. Horses belong to fleeing animals so they easy 
get scared of any kind of noise and strange (for them) stuff and nature reaction is run away. If they are live 
in the wild nature they always chose quiet, calm and safe place to live. They are fearfull and very easy 
getting stress. In the equestrian community we have many jokes about how easy horses getting afraid of 
absolutely anything like plasik bag or just a stone laying down in a grass. One of them goes like this – 
‘’Horses are only scared of two things: things that move - and things that don’t’’- all about horses. 

The mane responsibility of my job is taking care of employees, riders and horses. I devote most attention 
every day for to be sure that people are working safly and there is no risk coming from lack of  paying 
attention. I am also very sensitive how people use all the machines and even cars. If there is coming some 
rider on a horse or veterinarian with mare and foal everyone have to stop and wait until person with a horse 
is enough far away so horse don’t get afraid and don’t run away what can be very dangerous. Even horses 
are know machines and cars since they are born most of them still are afraid of that. We also never run close 
to the horses and we don’t make any sudden movement.  We know general how to control horses but when 
500 kilograms get scared we have no chance to handel it. So I do everything what I can to minimize the risk 
that something can happen. 

The appearance of a windmills so close to horse farm will be real disaster and very dangerous for people 
and horses. Noise from windmills is much louder than from any other noises with people have to live, much 
louder than traffick, train or even flys noise. Horses are most likely to react to the noise made by wind 
turbines, the movement of the blades, or movement of shadows cast by the blades. I added article ‘Wind 
Turbines and Horses – Guidance for Planners and Developers’ made by British Horse Society about how 
bad effects of wind turbins are for the horses and why they should not be close to routes used by horses or 
businesses where horses are kept. 
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When my boss is not at home and he has always a lot of buissness trips I am the only one person who is 
responsibility of the stables and all farm. We have also young riders under eighteen years old and it is really 
big responsibility and huge stress for me to take care of such a young people. Windmills will increase the 
risk a lot! 

I can say also the Viegaard stud is one of the biggest horse farm in Europe, we have about 900 horses 
including riding, breeding and young horses.  

That what I write in this letter is only short part of everything what we are doing and what can happen every 
day. I hope you understand my worries. I just can not stay inert in situation wich can destroy our business 
and can be dangerous for people and animals. 

I am against build windmiils so close to our farm and I would like to ask to stop that projeckt in that area. I 
think the arguments and reasons are serious enough. 

Thank you for to pay attention on my letter, and I hope to positive consideration. Please replay to my e-
mail. 

Kind Regards, 

Natalia Mieleszkiewicz, 

Manager of Viegard Stutteri ApS 

n.mieleszkiewicz@gmail.com

Phone number: +45 51 50 41 36 

Vievej 13, 8832 Skals 



ADVICE ON

Wind Turbines and Horses –
Guidance for Planners
and Developers
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The UK is committed to producing 15 percent of energy from renewable
sources by 2020 and government strategies incorporate the use of wind
energy towards this target. The BHS does not express an opinion on the use
of wind energy as its concern is for equestrian safety, however:

The potential effect of turbines on horses should be considered
on any route used by them – this includes bridleways, byways,
roads and permissive routes – and on businesses where horses
are kept or trained.

Horses are most likely to react to the noise made by wind turbines, the
movement of the blades, or movement of shadows cast by the blades.
Placement of turbines must take account of existing equestrian access in
minimising these effects of turbines close to routes used by horses or
businesses where horses are kept.

Even though some horses are untroubled by turbines – photographs and
film of horses grazing or being ridden near turbines are easily available –
there are plenty of reports of horses whose reaction to a turbine has been
adverse. There will be many unreported incidents and records of them are
much harder to find because they were unexpected. 

It cannot be assumed that it is safe to introduce turbines near equestrian
routes because there are fewer reports of adverse reactions than of
horses accepting turbines.

Most wind farms until recently have been in less populated areas with
alternative equestrian routes and many riders have been able to choose to
avoid going near turbines if they wish. 

Proposals for wind energy projects are now increasing in more populated
areas where there is a much higher density of traffic and urbanisation, and
a much lower number of off-road routes and quiet roads. Riders may not
have a choice of routes, commonly only one off-road route is available –
none at all in many areas – so many riders and most carriage-drivers are
reliant on quiet roads. 

Wind farms can have a very severe and wide-reaching effect on the
continued rights of equestrians to use off-road routes, pushing them onto
busy roads or causing them to transport horses to less hostile environments
for daily exercise, or to give up. All of these responses affect other traffic,
the environment and the economy. It is estimated that an owner contributes
more than £3,0001 to the local economy for every horse, and horse riding
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and care was £3,105 per horse per annum



is an activity and sport undertaken by mature women, for whom exercise
opportunities should not be reduced.

There have been no formal trials to establish horses’ responses to turbines
so there is no evidence as such, only anecdotal reports. Funding for such a
trial would be difficult to acquire, even if it was considered humane to put
animals into a situation that was known to be potentially unsafe or
distressing. Reliance has to be on reported experience, which
demonstrates, even in a very limited survey2, that more than 20 percent of
riders had experienced an adverse reaction from horses to wind turbines.
It is important to note that the horses affected included placid, experienced
and well-trained horses accustomed to all sorts of situations, and such as
would often be partnered by a particularly vulnerable rider (young,
inexperienced or with limited ability to cope) who may be reliant on off-road
routes. A high proportion of riders would not risk taking their horses near
turbines due to the bad experience of others or their own caution.

It may be argued that the evidence of the survey is poor because of the
many variables such as other things the horse could be reacting to and that
people’s perceptions cannot be taken into account. However, in the absence
of trials or surveys to the contrary, it remains that some horses and riders
will be affected and the fewer alternatives there are for those people to
continue to ride in safety, the less appropriate it is that their right of use of

Wind Turbines and Horses – Guidance for Planners and Developers

2 British Horse Society survey of Wind Turbine Experiences 2012
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any route should be jeopardised.

BHS guidance in the 1990s recommended a minimum of 200m separation
distance from bridleways, when the maximum height of turbines was
around 65m. The distance was soon revised to three times tip height as
turbines quickly became larger, although this was too late to include in
government planning guidance.

BHS Policy Statement
The BHS strongly recommends that the views and concerns of local
equestrians should be recognised and taken into account when
determining separation distances and that normally a

minimum separation distance of 200m3 or three times blade tip
height (whichever is greater) will be required between a turbine
and any route used by horses or a business with horses.

This minimum separation distance may not be appropriate in all
situations. Every site should be considered independently because there
are likely to be many interdependent factors involved. A holistic approach
is required that considers all of those factors, common ones of which are
listed below, although less usual ones may occur in any location and require
individual consideration.

The BHS is aware that every site is different and a blanket policy to cover all
situations may be excessively restrictive for some sites. Emphasis is therefore
placed on consideration of all factors with consultation and negotiation with
local riders and carriage-drivers.

A single microgeneration unit, for which three times tip height is less than
200m, will be accepted at the lesser distance provided that there are no
other factors that increase the separation distance required.

Factors which affect the separation distance required are:

• Availability of alternative routes and their desirability compared with the
affected route. An assessment of routes and use patterns in the location
may be needed. The fewer alternatives available, the more the impact
on the affected route should be mitigated by increasing separation
distances.

• The number of turbines and their location relative to the route:
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o One turbine is much easier to cope with than many; the more
machines, the greater the threat.

o Turbines to one side only may create an easier situation than to
both sides.

o Several turbines to both sides of a route; the longer the corridor, the
greater the risk.

o Clear ahead or clear behind is better than turbines visible both in
front and behind at the same time. A horse has nearly 350⁰ vision
and may react to a threat from behind that a rider cannot see.

o Location north of a route is better than south as it will not cast
shadows across the route – turbines east and west of a north-south
route is the worst scenario for incidence of shadow cast at any time
of day. However, on some sites this instance may be occasional
and it may be feasible for a turbine to be turned off in such
circumstances but able to generate at all other times.

• Other hazards on the route so that the addition of turbines to existing

Wind Turbines and Horses – Guidance for Planners and Developers
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hazards creates an unreasonable situation, examples would be a deep
ditch, reduced width, barbed wire fence, gate, blind bend or ruts. This
is also true for turbines near a road, where an equestrian on the road
already has motor vehicular traffic to consider and a horse’s reactions
may have immediate impact on other road users.

• Undulating ground which alters the height at which moving blades are
in view is different from flat ground where all movement is well above
eye level from any approach.

• Encountering a moving turbine at close quarters because it was
obscured on approach by a hill, wood or building is a greater risk than
approaching a turbine clearly in view from several hundred metres.

Depending on local variation caused by prevailing wind and day length,
the separation distance to avoid shadow cast will be greater where a route
lies north of a turbine between west south west and east south east. Figure
1 roughly shows the area which will be affected by shadows and where the
separation distance
between route and turbine
should be greater. The
shaded area also reflects
where noise is likely to be
more of a problem
because the route is
downwind of prevailing
wind in much of England
and Wales.

Figure 1: Separation distance
between the turbine and route
should be greater for routes in

the blue area

Provision of alternative routes or improvement of existing facilities may
reduce the impact of a wind farm, for example if a path can be provided
off-road so that riders are not coping with traffic and tarmac as well as the
wind turbines. Even if the separation distance between the turbines and the
alternative route is less than to the road, it may be a preferable and safer
option for some users.

Anemometers should be located at a distance greater than their overall
height from an equestrian route. Cables must not cross an equestrian route,
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including during erection of the mast. Their ground points should be at least
3m from an unfenced equestrian route and cables should be wrapped or
sleeved to a height of 2m to increase their visibility.

Some anenometers have been found to produce a high pitched bleeping
which is evidently distressing to horses. Models emitting noises should be
avoided.

Access for construction purposes should avoid bridleways or byways as it
is incompatible with equestrian use and routes should not be closed to
equestrians so as to facilitate construction. Alternative construction traffic
routes may be required. 

Why horse riders are concerned
There are reports of horses being frightened by turbines, and equally there
are reports of horses being undisturbed by them or quickly becoming
accustomed to them. Horse owners are naturally concerned about the
possible effect of turbines on their horses and may view them as a very high
risk to their safety. Horses are flight animals and if frightened, they may
make abrupt unexpected movements or bolt (run out of control), both of
which may cause a rider to fall at speed and risk injury to him or herself,
the horse, and to anyone in the horse’s path.

Equestrians have very few off-road riding opportunities – less than a quarter
of paths available to walkers and even fewer to carriage-drivers – so the
potential loss of any route is understandably of grave concern. Any route
that was previously available to all should not be rendered unsafe for some.
In the majority of cases where riders and carriage-drivers are displaced
from off-road routes their only alternative will be greater use of roads, with
an increased risk to themselves and other road users.

How horses react to turbines
Some horses appear very fearful of wind turbines, others are unconcerned.
This does not seem to be related to the ability of the rider or handler, or to
the temperament of the horse – bomb-proof veterans have been known to
react badly and spooky thoroughbreds to appear oblivious. There are also
reports of horses that have previously encountered turbines calmly but on
another occasion, with no apparent difference in conditions, have reacted
adversely.

From reports of experiences, horses are most likely to be reacting to noise,
movement of the blades or movement of shadows cast by the blades.

During the design stage, a wind energy project developer should
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communicate with the
authority’s access officers to
ensure that equestrian
routes are taken into
account and turbines
located with maximum
separation from horses to
reduce the effect of noise,
movement or shadows. This
applies equally to a
microgeneration system as
a large commercial wind
farm. Businesses with
horses should be
considered in the same way.

Movement is most likely to
have an adverse effect on
horses if it starts or changes
direction suddenly, or if it is
seen suddenly at close
quarters, rather than having

been visible from several hundred metres. Although sudden movement is
very unlikely with commercial turbines, microgeneration units4 can react
quite abruptly to gusts and changes in wind direction and the movement
and noise seem much greater because they are closer to the horse. They
should be of a design that minimises ‘yawing’ of the head with changing
wind direction.

A turbine’s blades sailing over a right of way is found threatening by many
people, but may be agreed with the planning authority if it reduces impact
on another part of the site. It should be avoided on an equestrian route.

The BHS has received reports of turbines subject to annual testing producing
sudden unusual high noise levels, which may be very frightening to horses.
This should be avoided and, if it is required, then notification at least five
days in advance should be clearly signed on approaches to the site at a
distance that will be out of range of the noise. Websites for wind farms
should also show the information prominently.

Moving shadows cast by blades are likely to be found more threatening by
some horses when they fall on a hard surface than on vegetation. Shadow

Wind Turbines and Horses – Guidance for Planners and Developers
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small businesses and communities to meet their own needs
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cast can be predicted and turbines must be sited to avoid casting shadows
on equestrian routes. Strategic hedge or tree planting or hedge
management may shield an equestrian route from the effect.

Local horses may become accustomed to turbines, but this may not be
feasible for businesses which horses visit for short periods. Some horses
away from their home environment and accustomed handler may be more
sensitive than in a familiar environment. Several planning authorities have
taken account of the effect on horses and business in turning down
applications for turbines in close proximity to stud farms dealing mainly with
highly strung blood horses and other equestrian related businesses
dependent on visiting horses. However, many horses do not react to
turbines at all and the number of microgeneration projects for rural
businesses or at competition venues5 is rising, which over time is likely to
help horses habituate to turbines.

Inclusion of information about turbine locations along with other potential
hazards in promotional material for riding routes will help riders consider
the risks in advance. Where possible, it may be pragmatic to suggest
alternative routes.

Developers, local authority planning officers and the Planning Inspectorate
(hearing public inquiries on wind projects) are dependent on evidence for
their decisions on whether turbines are appropriate in a certain location. To
date, relatively few dangerous incidents involving horses have been
reported. As the number of turbines in the country increases and more
riders encounter them, there may be more incidents but as turbines become
commonplace and people accept them, so too will horses. If the number of
incidents reported to the BHS increases and indicates that the safety of
horses and riders or carriage-drivers is at risk, then the situation and policies
will be reviewed.

Mitigation
There are a number of actions which may benefit riders and carriage-drivers
or reduce the effect of turbines on them. They include:

• Provision of new definitive or permissive routes or improvement of
existing routes in the locality to provide alternatives for those at risk for
the life of the wind energy project.

• Diversion of routes to a greater distance or with increased sightlines to
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avoid suddenly coming upon turbines within 500m.

• Consideration of potential impact on riders and/or carriage drivers
should they be unable to continue using a route because of turbines,
such as availability of alternative routes in the immediate vicinity.

• On many developments it can be identified that a limited number of
turbines will affect an equestrian route with over-sail or shadow cast
only under certain conditions. It is possible to model those conditions
and to programme specific turbines to switch off as required to abate
the nuisance.

• Consideration of the nature of the route in terms of space for a horse to
shy, spin, jump or be manoeuvred on firm level ground; proximity of
and access to roads if a horse was to bolt out of control.

• Notification to equestrians of certain days during construction most likely
to be a hazard; for instance, concrete pouring creates many vehicle
movements during a short period of time.

• Restriction of construction and construction traffic to 8am-6pm week
days only so that routes can still be used during the construction period
at the times of highest demand for equestrians.

• Restriction of construction traffic to roads or new tracks. Bridleways or
byways must not become access roads. If this is unavoidable,
alternative equestrian routes should be provided and the surface of the
bridleway or byway restored to one suitable for horses.

• Notification of when turbine blades will be static, prior to commissioning,
so that riders can familiarise horses by degrees.

• Notification after commissioning of test days throughout the life of the
turbine(s) which may produce increased or unusual noise or speed.

• Familiarisation days organised on site.

• Using microgeneration machines of a design that minimises ‘yawing’
of the head with the changing wind direction as sudden movements
are those most likely to frighten horses and risk an accident.

• Strategic hedge or tree planting or hedge management to shield an
equestrian route from the effect of moving shadows on a path or blades
at eye level.

This guidance does not apply in Scotland, for which the BHS produces
separate guidance. Variation in the two documents arises from very different
law relating to access and to patterns of land use between the countries. 
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For more information on The British Horse Society’s rights of way work contact:

Access and Rights of Way Department,
The British Horse Society, Abbey Park, Stareton, Kenilworth,
Warwickshire CV8 2XZ
Telephone: 02476 840581 email: access@bhs.org.uk

This advice note applies to England and Wales. For information on
Scotland, contact Helene Mauchlen, BHS Development Officer
Scotland, Woodburn, Crieff, Perthshire PH7 3RG
Telephone: 02476 840727    Email: helene.mauchlen@bhs.org.uk

For information on Northern Ireland please contact
Susan Spratt, BHS Director Ireland,
Grove Farm, 5 Quarry Road, Greyabbey, Newtownards, Co. Down
BT22 2QF
Tel: 02476 840736   Mob: 07808 141079    Email: s.irwin@bhs.org.uk

The British Horse Society is a Registered Charity Nos. 210504 and SC038516

08/2015









Viborg Kommune 

Teknik & Miljø, Plan 

Prinsens Allé 5 

8800 Viborg      4. september 2016

Vedr.: Ny planlægning for vindmøller ved Låstrup. 

Bemærkninger til forslaget. 

1. Projektområdet er ikke udlagt som vindmølleområde i kommuneplan 2013-2025.

2. Dette område er ikke udpeget efter grundig planlægning og med stort hensyn til naboer

og natur, som der står i pjecen (videnblad) ”Regler og grænseværdier for vindmøllestøj.”

3. Der er tale om 4 vindmøller dvs. en vindmøllepark bestående af 150 m rettere 157 m

høje møller, der hver vejer 3200 tons (oplyst på Borgermødet). Der er tale om en

industrivirksomhed i et ellers landligt og naturfølsomt område!

4. Der skal formentlig graves kabler ned i området til el-forsyningen.

5. Det bør nøje undersøges, om det af ansøger udpegede område kan tåle en sådan

belastning, når der på området findes mange gravhøje, vej ret på den gamle vej, som går

igennem området (den gamle Sundvej fra Vievej til Løgstørvej) samt tæt naboskab med

Ulbjerg og Flensborgs plantager, hvoraf sidstnævnte er udpeget som værdifuldt

landskab i kommuneplanen.

6. Det, der især optager naboerne til vindmølleparken er støj, skyggekast, borgeres og dyrs

sundhed og den landskabelige påvirkning. På Borgermødet forelå nogle kort bl.a. over

støjgrænser fra møllerne udarbejdet af Siemens Wind Power (SWP) baseret på

oplysninger fra kunden, hvorfor SWP tager forbehold for de anvendte forudsætninger.

7. Kan man stole på, at møllernes placering vil være i overensstemmelse med de oplyste

støjgrænser for de enkelte ejendomme, eller kan man risikere, at der sker væsentlige

ændringer fra det oplyste?

8. PÅ SWP`s kort over støjberegninger ved 39 og 44 dB ved en vindhastighed på 8 m/s er

indtegnet de ejendomme, som ligger i det lydfølsomme område. Min ejendom

Løgstørvej 59 er ikke indtegnet som lydfølsomt område, selvom den ligger lige så langt

fra vindmølle 3+4 som ejendom Lm fra vindmølle 1. Hvorfor? I Videnblad for”regler og

grænseværdier for vindmøllestøj” står der, at støjreglerne skal overholdes for alle

boliger!

13.



9. Med hensyn til skyggekast, så ligger min ejendom stik vest for vindmølleparken og vil

derfor være udsat for skygger og blink om formiddagen.

10. Har man overhovedet erfaring med så store møller på land med hensyn til påvirkning af

mennesker og dyr? Kommunen bør undersøge, hvordan området påvirkes af trykbølger

fra møllerne både i luft og jord!

Med udgangspunkt i ovenstående forventer jeg, at 1. Kommunen besvarer de af mig stillede 

spørgsmål. 2. Tager hensyn til mine bemærkninger og 3. seriøst overvejer en anden placering, 

der ikke rammer så mange naboer, naturfølsomme områder og fortidsminder som den af 

ansøger skitserede beliggenhed. 

Med venlig hilsen 

Kirsten Jakobsen 

Løgstørvej 59, Nr. Rind 

8832 Skals 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:07
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Lastrup vindmolle plan

Fra: nataliakurek [mailto:nataliakurek@poczta.onet.pl]  
Sendt: 4. september 2016 20:42 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Lastrup vindmolle plan 

Natalia Kurek 
Vievej 24 
8832 Skals 

AGAINST WINDMILLS 

            My name is Natalia Kurek and I am a worker in Viegaard Stutteri Aps. I am an educated 
veterinarian.  I would like to express my objection on building windmills in our neighborhood. There are 
many disadvantages which maybe you can consider while taking a stand in this case. 
            The work with horses is very specific kind of work. It requires a lot of patience, attention, sensitivity 
and concentration. Also horses are very specific kind of animals due to their reaction to stress and danger 
which is escape as far as possible from source of threats. That is why building of windmills in our 
neighborhood can make this work more dangerous and create more opportunities of life-threatening 
accidents. 
            This is a common knowledge that wind turbines are a source of noise, infrasound, sun reflections, 
shadows, electromagnetic radiation and vibrations. A lot of studies conducted by scientists all over the 
world come with conclusions about bad  influence on human and animal health. This kind of impact is 
usually long-term effect  and can be noticed a long time after beginning of exposure. A work by doctor 
Teresa Margarida Costa Pereira e Curto from Libons Faculty of Veterinary Medicine titled “Acquired 
flexural deformation of the distal interphalangeal joint in foals” is about possible influence of vibrations 
from the ground made by windmills that can caused joints deformation and incorrect angulations of foals 
legs. Some level of vibration can lead to molecular changes in growing tendons which length becomes not 
relate to length of bones and that can cause joint deformation.  

            There are also disadvantages delivered from increased level of stress. Mares which expect foals are 
usually in spring/summer time at paddocks which are in near possible location of wind turbines. High level 
of stress and noise risks of abortion, lack of acceptation of newborn foal and milk production disorders. 
Horses reactions to danger (noise, shadows)  can lead to many accidents such as wounds, bone fractures, 
contusions which can exclude horse from sport career or sale and even end with decision of euthanasia.  
Horses running in panic can cause also many accidents involving humans and their increased level of stress 
will make my and other people work more dangerous and unpredictible. 
            Kindly please to consider my opinion during making an official statement. 
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Sincerely,
Natalia Kurek

Veterinarian
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:07
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Lastrup windmolle park

‐‐‐‐‐Oprindelig meddelelse‐‐‐‐‐ 
Fra: gabijanarusyte@gmail.com [mailto:gabijanarusyte@gmail.com]  
Sendt: 5. september 2016 13:13 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Lastrup windmolle park 

I'm Gabija Narušytė and I came to work in Viegaard as a driver for horses. I was very disappointed, when I heard 
about new windmolle park in this area. I had a bad experience in my country, so now I'm worried that they can 
effect this place as well. Windmolles cause not even a big sound, which is not good for people who lives around,but 
also it's not good for horses. Some of them are scared about sounds and shadows which those windmolles make. 
Also it's not good when I need to take them to the truck for transportation. It could be a serious cause for accident. 

Looking forward to get a respond when you receive my letter. 

Sincerely , 

Gabija Narušytė 

15.
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:07
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Windmill

Fra: Evelina Žičkutė [mailto:zickute.evelina57@gmail.com]  
Sendt: 5. september 2016 13:17 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Windmill 

I'm Evelina Žičkutė from Lithuania i work in Viegaard as a rider. Im with the horses  since when i was a 
child so i know horses very well, they don't like a noise , sport horses are very sensitive so they get scared 
very quickly even of the very smalls things, thats why windmill would be very insecure, also they 
would  disturb to train the horses for the competition.  In the international shows there are only proffesional 
riders and good prepared horses, so because of windmill it would not be easy to make horses ready, because 
of the noise, shadows and and the size of windmill horses would be not concentrated to their work and it 
makes a hard work for a rider. Also its dangerous because the horse can kick the rider down and run 
away.  We have a road near so it can make a car accidents, and make a big damage for the innocent people. 
Horses are big and strong animals so the rider cannot handdle them if they  get really afraid. I just found a 
perfect training center with a good horses and profesional trainer who is giving me so many opportunities. I 
just started to participate in the international level so i would get afraid of my future if i cannot train here 
anymore because of windmill who are disturbing our work and making it really insecure.  
Please respond when you recieved my message.  
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:06
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Vindmølle park Låstrup

Fra: Michael Schou [mailto:michaelschou@ymail.com]  
Sendt: 5. september 2016 13:44 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Vindmølle park Låstrup 

Vedr. vindmølle park i Låstrup 

Jeg har i flere år kørt min datter til træning på Viegård stutteri og kan forstå at der er planer om at 
etablerer  
en vindmølle park derude. Min datter er 14 år og rider alene fra stald til ridehallen hvor hun får 
træning. 
Min datter Maria Schou er netop blevet nordisk mester og er flere gange dansk mester. 
Hun går på nordreskole ( Eliteklasse) som er støttet af team danmark. 
Det er ikke muligt for os at finde undervisere på samme niveau i nærheden af Viborg. 
Jeg kan forstå på både dansk rideforbund og diverse dyrlæger at det ikke er sikkert at ride i 
nærheden af vindmøller. 
Hvem har ansvaret for evt. skader på rytter, hvis vi fortsætter med at ride derude ? 
Jeg vil klart anbefale at man finder en bedre placering og ikke i nærheden af det største stutteri / 
ride center i Danmark 
Jeg hører gerne fra jer på denne mail adresse. 

Med venlig hilsen/best regards 
Michael Schou 
Spanggårdvej 12 
8800 Viborg 
+4529927700
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:06
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Låstrup windmølle park

Fra: Viegaard Stutteri [mailto:viegaard@viegaard.dk]  
Sendt: 5. september 2016 13:50 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Låstrup windmølle park 

Låstrupgård ApS 

Miia Maria Byrialsen Låstrupgård, 05.09.2016 

Nørremarksvej 16 

8832 Skals 

Against windmills 

All over the Europe the authority’s access officers ensure that equestrian routes are taken into account 
with wind turbines. More and more the planning authorities have taken account of the effect on horses 
and business in turning down the applications for turbines in close proximity located close to stud farms. 

1. Viegård Stutteri is one of the largest stud farms in Europe. Viegård Stutteri produces high level
sport horses for the international sport all over the world and these two things: sport horses and
wind turbines are just not possible combine. In Låstrupgård there is about 200 young horses
growing.

2. John Byrialsen is the reason why many young people wants come to Denmark and be better riders.
They want to learn grooming, riding and horsemanship in a famous Stud farm. These riders are
someone’s children and nothing bad should ever happen for them. Some of them wants to be
professional riders and some of them already are that some loves horses and perhaps keep a year
or two break from school to find what to study later on. Riding itself can be sometimes dangerous
that is why we must have a safe environment to minimize that risk. A professional rider would not
even ride a horse near possible risk what could cause an accident but a young less experienced
rider might go to a place without knowing a risk for accident or losing control of a horse. Windmills
are in high risk to cause such a situation because the horses react for noise, movements of blades
or movement of shadow cast by the blades.

3. Sport horses has to be sensitive and full of energy for to reach the international top level. It is very
expensive to produce a sport horse and Viegård Stud farm prepares the horses for to sell when
they are minimum 5 years old or older. So it also takes a very long time before these horses meet
the buyers. Wind turbine can cause many accidents for these young horses. There can be horses
who gets permanently injured or even die because of reaction of wind turbines. And who will cover
cost of lost horses?

18.



2

4. The clients are coming all over the world to see horses in Viegård and Låstrupgård. Sometimes they
fly in to see just a few horses and stay only several hours. It is very important for professional stud
farm to able to organize short and long visit. It is not possible to turn down clients because of wind
or which way the sun brings the shadow cast of the blades.

5. Noise pollution is very bad for people and horses:
a. Permanent noise from 35dbl to 48dbl or even more depending on how strong the wind is.
b. The testing days causing sudden unusual high noise level and speed

6. Damage for landscape, it would be a shame destroy such a beautiful agriculture landscape.
7. Destroy the wild life around our forest and fields.
8. Windmill vibration can effect bone metabolism and horses get wind turbine syndrome.

http://www.windturbinesyndrome.com/2013/horses‐get‐wind‐turbine‐syndrome‐portugal /
9. LÅSTRUP WINDMILL PARK IS ALSO THE ONLY PLACE WHERE EXCERSIZE HORSES IN NATURE

BECAUSE EVERYWHERE ELSE ARE SIGNS: NO RIDING.
10. The traffic what can be very dangerous for horses and riders especially because of high speed limit

in Vievej. Once I was coming with my horse from the forest on other side of road 579 and there
came a car who did not slow down even he saw my horses was very afraid so when he passed me I
lost a control of my horse and the driver continued full speed and 10 meters after me he drove
over my old cat who died later that day and this driver STILL did not stop. Thru the fields is the only
way to ride horses between the farms safely without traffic. This is why we choose to ride on field
instead of road with horses.  And now we should ride thru Låstrup windmill park?

11. http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/vindmoeller‐lukker‐kursuscenter
12. In case that Låstrup winmølle park is going to happen Viegård Stud farm must relocate about 200

horses from Låstrupgård based on safety and health reasons for riders, workers and horses.
Låtrupgård will loose value and if the main purpose of Låstrupgård will vanish because Låstrup
windmølle park Låstrupgård is ready to make a claim for several million kronor.

Miia Maria Byrialsen 

Låstrupgård 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:06
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Låstrup windmøllepark

Fra: Miia Byrialsen [mailto:miiab@icloud.com]  
Sendt: 5. september 2016 14:00 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Låstrup windmøllepark 

Miia Maria Byrialsen Granly, 30.08.2016 

Vievej 22 

8832 Skals 

Against windmills 

1. Moved from Finland to Denmark and do not want to live anywhere near windmills.
2. A new farm, I bought this farm 2 years ago to get more distance from road 579 which has

worked very well for so far.
3. Sleeping problems, I have suffered long time for sleeping problems because I sleep very light

and wake up even for little sound. One of the reason for purchase this farm was to get more
distance from road 579 and even Vievej. And it has helped a lot for me to sleep longer
periods without waking up. These roads kept too much noise at night time for me and kept
me awake during nights.

4. Windmills cause heart diseases: My husband has already had 3 balloon operation for his
heart. And has several stents in it. He would be in high risk living so close to windmills.

5. Noise pollution is very bad for people and horses:
6. permanent noise from 35dbl to 48dbl or even more depending on how strong the

wind is.
7. The testing days causing sudden unusual high noise level and speed

8. Damage for landscape, it would be a shame destroy such a beautiful agriculture landscape.
9. Destroy the wild life around our forest and fields.
10. Windmill vibration can effect bone metabolism and horses get wind turbine syndrome.

http://www.windturbinesyndrome.com/2013/horses-get-wind-turbine-syndrome-portugal/
11. Safety with horses, I am also a rider and enjoy exercising many horses between Vievej 13

and Låstrupgård. This is a place where my mind is resting I hear only my horse breathing,
see dear family eating green grass, a fox mother looking behind the trees. This is a very safe
and natural place to go outside with horses and introduce young horses for riding because
there is not any danger from outside. This is the most natural environment for animals, fields
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and forest. A week ago I saw an owl (ugle in Danish) for the first time in my life on my 
riding trip. That graceful bird just looked at me when I passed it with my horse. 

12. LÅSTRUP VINDMØLLE PARK IS THE ONLY PLACE WHERE WE CAN EXCERSIZE
HORSES IN NATURE BECAUSE EVERYWHERE ELSE ARE SIGNS: NO RIDING.

11. The traffic what can be very dangerous for horses and riders especially because of high speed
limit in Vievej. Once I was coming with my horse from the forest on other side of road 579
and there came a car who did not slow down even he saw my horses was very afraid so when
he passed me I lost a control of my horse and the driver continued full speed and 10 meters
after me he drove over my old cat who died later that day and this driver STILL did not stop.
Thru the fields is the only way to ride horses between the farms safely without traffic. This is
why we choose to ride on field instead of road with horses.  And now we should ride thru
Låstrup windmill park?

12. http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/vindmoeller-lukker-kursuscenter
13. I do not see how it would be possible for me to live in inner circle with windmills. I would

have never bought this farm if I have known about this project. I have extra ordinary good
hearing, sleeping problems. I am honestly very afraid what damage these windmills can do
here for horses, riders and nature. And considering to make a claim for over 1milj kronor
because house will be in high risk for health to live in it and the farm is worthless if the
windmills are standing in front.

Miia Byrialsen 

Granly 



Viborg Kommune 

Prinsens Alle 5 

8800 Viborg 5/9‐2016 

Indsigelses‐ og bekymringsbrev vedr. vindmøller ved Viegård Stutteri, Skals 

Jeg retter henvendelse vedr. planlægning af vindmøller ved Viegård Stutteri i min rolle som DRIF formand, 

examineret berider og ridecenter‐ejer. 

Det er en meget bekymrende plan, som jeg er blevet gjort opmærksom på! 

Heste, ridning, ridecenter og vindmøller hører slet ikke sammen! 

Det er vigtigt, at gøre klart, at det er uacceptabelt at placere vindmøller ved siden af et ridecenter. 

Det vil stride mod dyrevelfærd, trivsel og i allerhøjeste grad sikkerhed, både for mennesker og heste. 

Man kan umuligt drive et trænings‐, uddannelses‐ og avlscenter så tæt på vindmøller. 

Desuden er det evidens baseret, at heste er meget følsomme for skygger – mørke og lyse – og især skygger 

der bevæger sig. Det kaldes i daglig tale ”at hesten ser‐spøgelser”. Dette kan ikke aflæres – da det er en del 

af hestens natur og psyke/instinkt. 

Det vil give arbejdsbetingelser, som både er under al kritik, frustrerende og livsfarlige.  

Lyden kan og vil virke så forstyrrende, at den vil påvirke hestenes adfærd, samt mindske hestenes 

opmærksomhed og koncentration, som er livsvigtig og en essentiel betingelse for hestens opvækst, 

udvikling, uddannelse, træning og ridning. 

Derfor håber jeg virkelig, at man vil lytte til kompetente fagfolks viden og erfaring med øje for hestevelfærd, 

sikkerhed. Samt det væsentlige faktum, at Viegård er et ridecenter, hvor man opdrætter og uddanner heste, 

og i høj grad en arbejdsplads man bringer i fare med den forkerte placering af vindmøller. 

Ønskes der yderligere oplysninger eller fag‐viden, så er I meget velkomne til at kontakte undertegnede. 

Med venlig hilsen 

Torben Frandsen 

Ex. Berider 

Tørring Ridecenter 

+45 2331 1772
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Viborg Kommune 

Plan 

Prinsens allé 5 

8800 Viborg 

Låstrup d. 5. september 2016 

Vi er på borgermødet d. 16. august 2016 blevet opfordret til at komme med bemærkninger, idéer eller 

forslag til vindmølleprojektet i Låstrup omhandlende fire vindmøller hver med en totalhøjde på 150 meter.  

Vindmøllernes placering – Landskabelig påvirkning 

Vores ejendom er beliggende ca. 800 meter fra den første mølle. I 2011 købte vi vores nedlagte ejendom på 

ca. 1,5 hektar grundet dens idylliske beliggenhed med frugtplantage, sø og udsigt over marker. En idyl som 

også giver vores ejendom værdi. Hvis vindmøllerne bliver en realitet vil idyllen blive ødelagt. Ligeledes vil 

værdien af vores ejendom. Fire kæmpevindmøller i baghaven vil ødelægge alt det, som vi har bygget op 

omkring vores ejendom. Mange års arbejde vil være spildt. Havde vi dengang vidst, at der måske ville 

komme vindmøller – så havde vi aldrig købt ejendommen. Vi ønsker ikke at bo et sted med fire 

kæmpevindmøller i baghaven. Vi føler nu, at vi står i en meget svær situation og nærmest tvinges væk, hvis 

vindmøllerne bliver en realitet.  

Desuden placeres vindmøllerne i et område med forhistoriske levn og C. E. Flensborgs plantage, som er et 

støjfølsomt område. Det er vi uforstående overfor. 

Vi er uforstående overfor, at man ikke tilbydes opkøb af ejendommen, når der planlægges opsætning af 

vindmøller så tæt på ens ejendom.   

Vi ønsker, at der bliver lavet et visualiseringsbillede fra vores ejendom for at be- eller afkræfte vores tanker 

omkring påvirkningen af ejendommens idyl.  

Støj 

På borgermødet fik vi den klare besked, at vi ville komme til at høre vindmøllerne. Det kunne ikke undgås. 

En meget klar og ubehagelig udmelding.  

Videnskabelige undersøgelser viser, at støjniveauet skal ned på omkring 35 dB for at naboerne ikke føler sig 

generet. Det vil svare til en afstand på 1000-1500 meter fra nabo til vindmølle, ifølge Professor Henrik 

Møller - en af verdens førende eksperter i påvirkning fra vindmøllestøj.  Vi er en del naboer, der bor langt 
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under denne anbefaling, hvilket vi finder foruroligende. Endvidere er det beregnede støjniveau højere end 

det anbefalede.  

I forhold til lavfrekvent støj er der mange beretninger fra naboer samt forskning, der tyder på, at det er 

ødelæggende for mennesket. Vi frygter, at den lavfrekvente støj også vil påvirke os i det korte og længere 

løb.   

Sundhed 

Sundhed er både fysisk og psykisk velbefindende. Vi er bange for at vindmøllerne vil påvirke vores sundhed 

på en sådan måde, at vi ikke kan blive boende. Vi flyttede fra byen til landet for at få ro. Et fortidigt liv 

præget af sygdomme af både fysisk og psykisk karakter blev erstattet af et liv på landet, hvor vi nu trives – 

fordi her er ro omkring os. Vi frygter, at vindmøllerne vil påvirke vores fysiske og psykiske sundhed, så vi 

igen må flytte for at trives. 

Den største og allervigtigste bekymring har vi omkring vores søn på snart tre år. Man ved alt for lidt om 

følgerne af vindmøllerne til, at vi vil lade vores søn bo så tæt på vindmøller. Vi finder det meget svært at 

forstå, at man vil sætte vores helbred på spil. Ikke mindst vores barns og naboernes børns trivsel og 

sundhed.  

På borgermødet fik vi at vide, at der bl.a. skulle tages hensyn, hvis der er flagermus i området. Vi sidder nu 

med den følelse, at vi er mindre værd end en flagermus – for vi er jo kun mennesker!  

Kræftens Bekæmpelse er i gang med forskning omkring vindmøller og sundhed, som offentliggøres næste 

år. I nævner at denne forskning ikke vil påvirke resultatet ift. videre planlægning. Hvorfor?   

Sikkerhed 

På Vievej findes Danmarks største stutteri. Mange naboer har derfor heste på en mark nær deres ejendom 

inklusiv os selv. Vindmøller påvirker hestenes adfærd på en negativ måde, idet de ikke tåler skygger, 

lavfrekvent støj og vibrationer i jorden. Vi ser det som en risiko for naboerne, hvis vindmøllerne opstilles, 

idet bange heste kan løbe ud og drage skade på forbikørende biler og i værste fald personskade.  

Lovgivning 

Bekendtgørelsen om støj fra vindmøller gælder kun ved vindhastigheder på præcis 6, 0 og 8,0 m/s. Hvis 

vinden blæser mindre eller mere end 6,0 og 8,0 m/s kan vindmøllerne altså støje frit. Vi finder det vigtigt at 

byrådet får indblik i lovgivningens meget vage omfang, som ikke tager hensyn til os naboer. 

Opstilles der vindmøller i Låstrup ud fra nuværende lovgivning, så vil det betyde en affolkning fra området.  
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Vindmøller i Batum/Romlund 

I Batum blev et vindmølleprojekt ultimo 2013/primo 2014 afblæst bl.a. pga. gene for naboerne.  

Vi er ikke anderledes end dem og ikke mindre værd end dem. Vi er ligeså bekymrede, frustrerede og 

påvirkede af det igangværende vindmølleprojekt og henstiller til, at projektet ikke kommer videre i 

planlægningen.  

Ansvar 

Til sidst vil vi gerne stille spørgsmålet: hvem vil stå til ansvar?  

Hvis vindmøllerne får konsekvenser, som alle jeres beregningsmodeller har overset? Hvis psykisk sygdom 

igen skal præge vores hverdag pga. dårlig trivsel i et støjfyldt miljø? Hvem vil love os, at vores glade dreng 

kan sove igennem om natten trods den dybe brummen fra en 3.6 MW vindmølle og fortsætter med at 

trives? Hvem skal sælge vores idylliske landejendom, når vi først er blevet syge af at bo her, og hvem skal 

erstatte det store tab, vi vil få? 

Venlig hilsen 

Jeanette & Jesper Fallesen 

Vievej 5, Låstrup 

8832 Skals 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 6. september 2016 13:05
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Låstrup Vindmølle Plan

Fra: Søren Knudsen [mailto:soren‐knudsen@hotmail.com]  
Sendt: 6. september 2016 04:00 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Låstrup Vindmølle Plan 

Til Viborg Kommune 

Låstrup Vindmølle 

Jeg er uddannet rideinstruktør under Dansk Rideforbund Instruktør forening. Har representeret Danmark på 
landsholdet gennem flere år og har bl.a. vundet verdens mesterskabet for hingste i springing. 

Jeg har ansvaret for en del heste på Viegaard Stutteri og ligeledes mange rytter fra flere lande.  

Jeg vil gerne spørge kommunen hvem har ansvaret for heste og rytters sikkerhed, nar kommunen på forhånd 
ved, for man bygger vindmølle park, at dette ikke kan forenes med opdrœt af heste, trœning af heste til sport 
og heller ikke konkurrence da disse skal vare på lige vilkår. 

Jeg håber på vi lever i et forholdsvis sikkert land, hvor man tager højde for dyrevelfœr og sikkerhed for 
såvel heste som rytter. 

Jeg ved også at en flok heste på marken kan blive grebet af panik og derefter tager flugten da det er deres 
natur. Dette kan blive en katastrofe i trafikken. Der vil altid vare mange heste pa viegaard da det er 
Danmarks storste varmblods stutteri og opstartet for mere en 30 år siden. Så risikoen er større her end andre 
steder. 

Bemœrk at i Portugal har føllene tœt på vindmøller vœret misdannet på viegård bliver ca. født 100 føl per 
år. 

Hvordan kan kommunen lave en fœlde for heste og ryttere? Så endnu engang hvem vil tage ansvaret? 

Der er allerede en lokalplan for ridestadium, og jeg er lige nu i Kina hvor vi holder møde om opbygning af 
stadium, hvilket vil vœre til stor gavn for lokalomårdet, da det bringer købekraft til i stor målestok, med 400 
heste, rytter, familie, sponsore, hesteejere, tilskurer o.m. fra mere en 20 lande. 

Venligst besvar mine sporgsmal, tak 
Venlig hilsen 
Berider Soren Knudsen 
Vievej 4, 8832 Skals 
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Til  Låstrup d. 06.09.16 

Viborg kommune 
Teknik & Miljø, Plan 
Prinsens Allé 5 
8832 Skals  

IIndsigelse mod kæmpevindmølle-park ved Låstrup: 

Efter ”fordebatten” i forbindelse med vindmølleprojektet ved Låstrup, ønsker vi hermed at gøre opmærksom 

på, at vi siger NNEJ! til kæmpevindmøllepark ved Låstrup – lige uden for vores vindue!  

Kan det være rigtigt, at man skal presses fra hus og hjem? 

Vi er et ældre ægtepar, som har boet på Vievej i 54 år og vi har så sandelig ønske om at blive boende mange år 

endnu! Med et vindmølleprojekt blot 700 m. fra vores hus, kan vi kun gå en skræmmende fremtid i møde, fyldt 

med flere helbredsmæssige og økonomiske belastninger – og vi føler, at vi nu bliver presset fra hus og hjem. 

Kan det være rigtigt? 

Vores ejendom ligger i et naturrigt område med både fredet skov, gravhøje, kildevæld, ådal og hede. Ifølge 

lokalplanen kan vi se vi, at vindmølleprojektet ønskes opført i et område, der er præget af fortidsbeskyttelse, 

værdifuldt landskab samt støjfrit område. Området er ikke udpeget til vindmølleområde og det bekymrer os, 

at man fra opstillers side samt fra kommunens side ser igennem fingre med den gældende lokalplan, og at 

man ikke værner om bevarelsesværdige naturområder! Kan det være rigtigt? 

Et vindmølleprojekt i denne størrelsesorden vil få store konsekvenser for os, vores naboer og vores natur! 

 Undersøgelser viser, at kæmpemøller har en negativ indflydelse på helbredet. Som hjertepatient føler 

vi os meget udsatte, idet det er påvist, at der er forhøjet risiko for blodpropper. Desuden er der 

forhøjet risiko for at udvikle Alzheimer. 

Som hjertepatient er vi blevet anbefalet at sove med åbent vindue. Dette bliver ikke muligt med en 

vindmøllepark lige uden for vinduet, pga. støj! 

 Undersøgelser viser, at skyggekast fra vindmøller har en skadelig effekt på helbredet, da det vil give 

flimmer i huset. 

 Vores ejendom ligger øst for vindmøllerne, og med vestenvind en stor del af tiden, efterlades vi med 

stor risiko for støjgener. Undersøgelser viser, at den konstante lavfrekvente støj har store 

helbredsmæssige omkostninger, idet den påvirker nattesøvnen. Forskning viser, at forstyrret 

nattesøvn udløser risiko for at udvikle alvorlige sygdomme, som stressrelateret depression, 

blodpropper, kræft mm. 
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 Vi kan konstatere, at der ikke lavet undersøgelser af hvorvidt trykbølger påvirker helbredet. Jvf, en 

artikel i Lemvig Folkebladet d. 4. august 2016 kan vi konstatere, at trygbølger har en negativ effekt på 

helbredet, idet vindmøllerne udsender trykbølger, der giver en oplevelse af jordskælv. Disse rystelser 

vil være konstante! (Læs mere her: http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/vindmoeller-lukker-

kursuscenter)  

 Vi har vores egen vandboring og har altid haft rigtig godt vand. Området hvor vindmøllerne skal 

opstilles er et nitritholdigt område. Forhøjet nitrit i vores vandboring vil umuliggøre brugen af 

boringen og vi kan se frem til en udgift.  

 Et vindmølleprojekt 700 m fra vores ejendom vil få store økonomiske omkostninger for os. 

Undersøgelser viser, at den kompensation, der gives i forbindelse med opførelse af vindmøller ikke 

kan matche det reelle tab, der rent faktisk er! (Læs mere her: http://jyllands-

posten.dk/debat/breve/ECE8946624/rundt-om-psoafgiften/) 

KKan det være rigtigt, at det er os, som naboer, der skal betale prisen – tænk på hvis det var dig selv! 

Med udgangs punkt i ovenstående, vil vi gerne understrege, at vi er i mod vindmølleprojektet ved Låstrup, da 

det vil få fatale konsekvenser for naturen, for området, for vores naboer og for os selv! 

Med venlig hilsen 

Marie og Gert Hansen. 

Vievej 14, Låstrup 

8832 Skals 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 7. september 2016 10:00
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Underskriftsindsamling MOD vindmølleprojektet ved Låstrup
Vedhæftede filer: Underskrifts indsamling.pdf

Fra: Litten Høyer‐Nielsen [mailto:littenhoyer@hotmail.com]  
Sendt: 6. september 2016 15:41 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Underskriftsindsamling MOD vindmølleprojektet ved Låstrup 

Til rette vedkommende. 

På vegne af borgere, der er berørt af Vindmølleprojektet, fremsender jeg hermed underskrifter på, at vi er 
imod projektet. 
Da disse leveres pr. mail, kan kvaliteten være forringet, og jeg sender gerne originalerne, hvis dette 
ønskes. 

Jeg ønsker en bekræftelse på modtagelsen af mailen ‐ samtidig vil jeg gerne vide, hvornår vi kan forvente 
at på svar på projektets videre forløb. 

Med venlig hilsen  
Litten Høyer‐Nielsen 
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Viborg kommune  Låstrup d. 06.09.16 
Teknik og miljø, Plan 
Prinsens Allé 5 
8800 Viborg 

NEJ! Til Kæmpevindmøllepark ved Låstrup! 

Indsigelse mod planlægning af kæmpevindmølle-park ved Låstrup: 

Først vil vi gerne udtrykke vores utilfredshed med den fremgangsmåde, der er benyttet i forbindelse 

med fordebatten omkring vindmølleprojektet ved Låstrup. Med en uhørt kort frist på blot 6 dage, fra 

indkaldelsesdatoen til mødedatoen, kan vi konstatere, at en nogle borgere ikke har haft mulighed for at 

deltage i mødet, mens andre slet ikke har hørt om vindmølleprojektet. 

I oplægget til fordebatten, var der lagt op til en ”debat” – men vi kunne på mødet konstatere, at der på 

ingen måde var levnet plads til den reelle debat, hvor fordele og ulemper for borgerne samt for 

nærmiljøet, kunne blive belyst.  

Vi vil derfor gerne pointere, at oplysning til borgerne om de reelle gener forbundet med 

kæmpevindmøller, har været mangelfuld! 

Som nabo til et kæmpevindmølle-projekt, der ligger ca. 750 m. fra vores ejendom, vil vi gerne gøre 

opmærksom på vores bekymringspunkter og på de negative påvirkninger, vi vil blive udsat for.  

Det er ikke en ukendt faktor, at et vindmølleprojekt i denne her størrelsesorden, vil give et ret stort 

økonomisk afkast for vindmølleopstiller, mens det har fatale konsekvenser for de berørte naboer.  

Vi ønsker derfor at få et tydeligt svar på hvem, der tager ansvaret for de negative konsekvenser 

projektet fører med sig for os, som familie og nabo, til kæmpevindmølleprojektet ved Låstrup! 

Panorama-billede taget med udsigt mod vest fra vores stuehus. Til højre for læhegnet i midten af billedet 

vil mølle 3+4 kunne ses – til venstre for læhegnet vil mølle 1+2 kunne ses. 
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 Værdiforringelse:

Et vindmølleprojekt i denne størrelsesorden, vil medføre en stor værdiforringelse på flere forskellige 

punkter. Som familie har vi valgt at bo på landet, for netop at kunne nyde naturen med den ro og det 

dyreliv, der er her! Der vil ske en stor værdiforringelse for dette området, og risiko for affolkning på 

landet. Området er ikke er udpeget til ”vindmølleområde” og i materialet fra d. 25.02.16 står der: 

”Bestemmelserne om udpegning af arealer til vindmøller sker i henhold til planloven. Det er kommunens 

opgave at planlægge vindmøller, og det kræver, som al anden planlægning, en afvejning af forskellige 

interesser, herunder varetagelse af hensyn til naboer, hensyn til natur- og landskabsinteresser mv.” 

Med det planlagte vindmølleprojekt er det svært at se, at der tages vare på hensynet til naboer, naturen 

samt landskabsinteresser. Det bør derfor undersøges nøje hvilke hensyn vi, som naboer ønsker, der skal 

tages for at sikre, at der ikke kommer til at ske en værdiforringelse. 

Samtidig ønsker vi et tydeligt svar på hvem, der tager ansvaret for den værdiforringelse, der vil ske i 

området? 

 Natur og dyreliv:

Vi har et rigt natur- og dyreliv i området. Området rummer både en skovbørnehave, støjfølsomme 

områder, fortidsminder, ådal, kildevæld samt hede. I materialet fra udvalgsmødet d. 25.02.16 beskrives 

vindmøllers indvirkning på landskabet i 3 afstandszoner. 

Vi ligger i det, der hedder nærzonen. ”Nærzonen (ca. 0-4,5 km), defineres som det område, hvor 

vindmøllerne er det dominerende element i landskabsbilledet og deres proportioner overgår andre 

landskabselementer. Rotationen vil medvirke til at øge vindmøllernes synlighed.” 

Det er svært at se, hvordan disse kæmpevindmøller kan indgå harmonisk i området. Det bør derfor 

undersøges nøje hvordan naturen, dyrelivet og ikke mindst børnelivet i skovbørnehaven påvirkes. 

Samtidig vil vi gerne vide hvem, der tager ansvaret for den disharmoni der vil opstå i området? 

 Helbred:

På miljø- og fødevareministeriets hjemmeside står der: 

”Vindmøller udsender en forholdsvis svag, men karakteristisk støj”. Vindmøllernes støj er en vedvarende 

støj, som karakteriseres som ”en lastbil i tomgang”.  

 Vi ved, at vindmøller støjer, og at al støj af en given styrke, over en given tid, er

helbredsskadelig.

 Vi ved, at støj forstyrrer vores søvn. Perioderne med dyb søvn bliver mindre, og vi vågner oftere.

 Vi ved, at søvnproblemer over tid bl.a. giver øget risiko for forhøjet blodtryk, blodprop i hjertet,

slagtilfælde, fedme, depression, ADHD og nedsat livskvalitet. (Læs mere her:

http://www.sondagsavisen.dk/familien/2016-03-20-6-skraemmende-effekter-af-sovnmangel/)

 Vi ved, at mennesker opfatter støj fra vindmøller som betydelig mere generende end trafikstøj

ved tilsvarende støjniveauer (se illustration nedenunder).

http://www.sondagsavisen.dk/familien/2016-03-20-6-skraemmende-effekter-af-sovnmangel/
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Kilde: Persson, 2004 

 Vi ved også, at mens trafikstøj stilner af om natten, så gør atmosfæriske forhold, at støjen fra

vindmøllerne opleves mere intens om natten.

Der kan læses mere her: http://www.videnomvind.dk/fordele-ulemper/konkrete-ulemper-for-

vindmoellenaboen.aspx#gotoStøj 

 Støjmålinger:

Det er dokumenteret, at kæmpevindmøller støjer og naboer til kæmpevindmøller vil blive påvirket af 

denne støj. 

Undersøgelser viser, at støjgrænsen KUN beregnes ved blæst på 6 m.pr.sek. og 8 m.pr. sek. Dette 

efterlader os, som naboer, med det helt store spørgsmål - hvor meget må de støje ved blæst på 5, 7, 9 m. 

pr. sek.? Hvad nu hvis det blæser med præcis 5, 7 eller 9 m. pr. sekund i en længere periode? 

Med henvisning til det ovenstående, ved vi, at en given mængde støj i en given tid, udløser alvorlige 

sygdomme. 

Det bør derfor undersøges nøje, hvilke konsekvenser støjen har ved blæst på 5, 7, 9 m. pr. sek. 

Samtidig ønsker vi et tydeligt svar på hvem, der tager ansvaret for de gener, vi som naboer, kan komme 

til at opleve ved disse intervaller. 

 Trykbølger og rystelser i huset:

Der er endnu ikke foretaget undersøgelser af, hvordan trykbølger fra kæmpevindmøller, påvirker 

omgivelserne. Jf. artiklen i Lemvig Folkeblad d. 4. august 2016, kan vi læse hvordan trykbølgerne 

påvirker Klaus Ferdinand Hempfling.  

Vores ejendom ligger parallelt med vindmølleprojektet, hvilket betyder at vores facade vil virke som en 

”stopklods” for trykbølgerne og som familie og nabo, er vi dybt bekymrede for vores fremtidige trivsel 

http://www.videnomvind.dk/fordele-ulemper/konkrete-ulemper-for-vindmoellenaboen.aspx#gotoStøj
http://www.videnomvind.dk/fordele-ulemper/konkrete-ulemper-for-vindmoellenaboen.aspx#gotoStøj
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og udvikling og det bør derfor undersøges nøje, hvordan trykbølgerne fra denne vindmølletype 

(Siemens SWT 3,6 - 130 m. roter) vil påvirke mennesket, bygninger og dyrelivet.  

Samtidig vil vi gerne have svar på hvem, der tager ansvaret, for vores trivsel, udvikling og eventuelle 

skader på vores ejendom? 

Blink og skyggekast: 

Vindmølleprojektet er planlagt til at ligge stik vest for vores ejendom. Dette efterlader os med høj risiko 

for tilbagekast af blink fra solopgang til solnedgang. Samtidig vil vi opleve skyggekast ved solnedgang. 

Undersøgelser viser, at vedvarende blink og skyggekast påvirker mennesker og dyrs mentale tilstand.   

I området er der et af de største hestestutteri. Vi ved, at heste reagerer på blink og skyggekast. Som 

familie er vi dybt bekymrede for vores trivsel, sikkerhed og det bør derfor undersøges i dybden 

hvordan, blink og skyggekast påvirker menneskers mentale sundhed samt hestenes mentale tilstand. 

Samtidig vil vi gerne have svar på hvem, der tager ansvaret for, at vores trivsel og sikkerhed, når vi eller 

hestene bliver påvirket af skyggekast? 

Børnemiljøet – det fysiske, det psykiske og det æstetiske: 

Viborg kommune har en veludviklet børne- og ungepolitik. Dagtilbudsloven kræver, at alle børn skal 

have et godt og sundt børnemiljø. Vi, som familie, har ønsket om at børnenes miljøe på vores bopæl er 

så godt og så sundt, som muligt. Som nabo til et vindmølleprojekt er vi dybt bekymrede for vores børns 

børnemiljø. Undersøgelser viser, at børns udvikling og trivsel hænger sammen med deres søvn. Ved 

søvnforstyrrelser bliver indlæring, koncentration og hukommelse svækket. Læs mere her: 

http://www.mosefundene.dk/platforme/syddjurs_kommune/files_cms/born_og_sovn.pdf 

Det bør derfor undersøges nærmere, hvordan børnenes fysiske, psykiske og æstetiske børnemiljø 

påvirkes af denne type kæmpevindmølle. 

Samtidig vil vi gerne have svar på, hvem der tager ansvaret, for forringelsen af vores børns miljø og 

dermed deres trivsel, udvikling, indlæring, koncentration og hukommelse? 

Økonomi: 

Undersøgelser vidner om, at den værditabsordning, der er stillet som sikkerhed for de berørte naboer, 

ikke matcher det reelle tab, man som nabo oplever i forbindelse med kæmpevindmøller. Efter en 4-

årrig periode med SU og uddannelse, skal vi nu i gang med at oparbejde friværdi i vores ejendom. Med 

udsigt til kæmpevindmøller i en afstand på 750 m, vil en værdiforringelse fratage os muligheden for at 

oparbejde friværdi i vores ejendom – og vores økonomiske fremtid ser meget sort ud! 

Vi vil gerne have svar på, hvem der tager ansvaret for, at vi får dækket det reelle værditab i forbindelse 

med en vindmøllepark? 

Tekniske data: 

Vi kan se i materialet, at den vindmølle, der henvises til i materialet fra udvalgsmødet d. 16.06.16, 

afviger fra den vindmølle, der henvises til i det oprindelige materiale fra udvalgsmødet d. 25.02.16. I 

materialet fra 16.06.16 står der: ”mølletypen udfordrer den hidtidige afgrænsning af et harmonisk forhold 

mellem navhøjde og rotordiameter, der typisk er angivet som liggende mellem 1:1,1 og 1:1,35.” 

Vi vil gerne opfordre til at påvirkninger fra kæmpevindmøllerne undersøges nærmere! 

Samtidig vil vi gerne have et tydeligt svar på, hvem, der tager ansvaret for de mulige 

langtidspåvirkninger, vi kan blive udsat for? 

http://www.mosefundene.dk/platforme/syddjurs_kommune/files_cms/born_og_sovn.pdf
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I projektbeskrivelsen, foretaget af Lemvigegnens Landboforening d. 29.04.16, står der, at: ”Nærværende 

beregninger er vejledende, og der tages forbehold for evt. fejl og mangler i program og udskrift samt for de 

anvendte forudsætninger. De i beregningen anvendte koordinater for mølleplaceringer og boliger er 

baseret på oplysninger fra kunden, hvorfor SWP må tage forbehold for de anvendte værdier.” 

Dette giver anledning til bekymring, da vi som naboer til kæmpevindmølleprojektet i princippet ikke 

ved, om de beregninger, der er lavet, rent faktisk giver et reelt billede. 

 Forsøgsdyr?

Det er meget svært at finde oplysninger om den pågældende vindmølle ”Siemens SWT 3,6-130”, hvilket 

kan henlede vores opmærksomhed på, at der endnu ikke er set en mølle magen til, på landjord. Lad os 

antage, at møllen ikke har været opsat på landjord før.  

Dette efterlader os, som nabo til vindmølleprojektet med en oplevelse af, at være forsøgspersoner. Alle 

tekniske data er blot teoretiske beregninger – og hvordan langtidspåvirkningerne vil være, kan der kun 

gisnes om. 

Flagermus er fredet og vi har, som mennesker og brugere af naturen, stor respekt for flagermusen. Hvis 

der kan konstateres flagermus i det område, hvor vindmøller skal opstilles, vil projektet automatisk 

blive stoppe.  

Som nabo til kæmpevindmøller vil vi gerne have svar på - Er mennesket fredet? 

Med opfordring til at projektet stoppes! 

Med venlig hilsen 

Danny Høyer-Nielsen & Litten Høyer-Nielsen 
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Anna Dorte Nørgaard
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Sendt: 7. september 2016 10:01
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Låstrup Vindmøllepark.. Brev omkring vindmøller
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Emne: Låstrup Vindmøllepark.. Brev omkring vindmøller 

I sagen om Vindmøller placeret omkring Vievej 

Skals, den 3. september 2016 

Som ansat på et af Danmarks største Stutterier, et job jeg er meget glad for har jeg dagligt med heste og deres velfærd at gøre. Jeg er ansat som 
professionel rytter og varetager dagligt træningen af 10 – 12 heste, som fortrinsvis er Hingste. Hingstene udgør en stor del af Stutteriets 
indtjening og mit arbejde er,  at sikre de er uddannet tidssvarende, trænet korrekt og kan gennemfører konkurrencer, der gør dem attraktive som 
konkurrenceheste for salg men ikke mindst som avlshingste. Jeg har været i springsporten siden jeg var 9 år gammel  og i dag som 21 årig har 
jeg arbejdet professionelt med heste siden 2011 og som rytter rider jeg Internationalt og  repræsenteret det Danske landshold i flere år og 
sammenhænge – sidst her i sommer under Nordisk Mesterskab i Finland. 

Jeg er et ungt menneske i et land, hvor jeg sætter pris på, at der tænkes over vores velfærd og at vi som mennesker tænker os om for, hvorledes 
vi ønsker vores land/verden skal se ud også i fremtiden. Derfor forstår jeg så godt tanken om Vindmølle energi. Det er grøn energi, der kan 
spare vores land for en masse forurening. Jeg er også en ungt menneske, der har fungeret i en sport, hvor der gennem mange år har været fokus i 
meget høj grad på vores hestes velfærd og ikke mindst sikkerheden i færden med heste. Her er mange tiltag gjort for at sikre, at hestevelfærd er 
sat øverst på dagsorden. Da min verden er heste, og jeg lever og ånder for min sport og job i denne verden, er jeg nød til at melde min største 
bekymring for dette projekt omkring etablering af vindmøller på Vievej. 

I mit arbejde specielt med Hingste ved jeg hvor hurtigt ting kan gå, at heste ikke som mennesker bare kan vænne sig til specielt lyde og indtryk. 
En Hingst er, som en stor maskine og jeg nærer den største respekt og agtpågivenhed hver dag i mit arbejde med disse dyr. For heste er fra natur 
mistroiske og kan skifte fra arbejdshumør og koncentration til frygt på et splitsekund. Derfor er det helt essentielt, at man i arbejdet med disse 
dyr har ro omkring sig. Man skal ikke spøge med sikkerhed omkring en Hingst, den er et stort dyr på mange 500 – 600 kilo og har uanede 
kræfter og den tænker ikke og ej heller fortæller den er bange. En hingst reagerer pr. instinkt og er den bange flygter den fra det som den er 
bange for. 
I mit daglige arbejde på Stutteri Viegaard bruger jeg dagligt vores skønne omgivelser til at træne hestene i. Det er en del af deres uddannelse, at 
kunne begå sig og koncentrere sig inde  – som udendørs. En vigtig del af træningen er også, at ride i terræn af hensyn til at minimerer skader da 
det er meget vigtigt, at hestene kan træne på flere underlag. 
En helhed for hestene er, at kunne være ude på fold, stå sikkert og roligt på boks og træner inde og ude gennem hele året. Når hestene er 
afslappet og veltilpas opnår man en langt bedre og effektiv træning og dermed også en godt resultat heraf. Jeg rider dagligt mellem Låstrupgård 
og Damgaarden og på alle marker omkring dette område. I mit arbejde har jeg også det daglige opsyn med 2 kinesere, som jeg har ansvaret for 
når de rider. Det giver sig selv, at såfremt vores omgivelser bliver et et problem, at ride i vil dette også medføre, at mit arbejde vil blive meget 
svært og jeg i givet fald ikke kan have mere urutineret eller i det hele taget andre ryttere med at ride. Heste er jo flokdyr og bliver en bange 
reagerer de andre på samme vis. Det vil give udfordringer på sikkerhed og i værste tilfælde kunne medføre ulykker, hvor ryttere og heste 
kommer alvorligt til skade. 

Jeg har tidligere i mit professionelle virke arbejdet et sted, hvor der blev etableret Vindmøller. Det betød at vi fra at have glade og veltilfredse 
heste i stalden stod med problemer som, stressede heste, heste der var svære at holde i form i det daglige – det er foderproblemer og giver 
mange udfordringer og flere syge heste. Vores brug af dyrlæger steg betydelig på kort tid. Vi oplevede, at det var svært med den daglige træning 
grundet hestene var stresset og bange og derfor gav det koncentrationsbesvær. Her måtte man opgive, at drive en salgsstald grundet disse 
betingelser, der langt fra var optimale for træning af heste på højt konkurrenceniveau.  

Jeg føler mig overbevist om, at det også i dette tilfælde her,  hvor man vil opstille Vindmøller helt tæt på min arbejdsplads vil give betydelige 
følgevirkninger. Det vil betyde, at jeg også i mit virke som rytter vil få svært ved at holde mine konkurrenceheste optimalt i træning, at jeg vil få 
et problem med uddannelse af de unge Hingste og ikke mindst det daglige arbejdet med hingstene vil blive besværliggjort. Jeg vil også få et 
problem fysisk ved ikke at kunne ride fra den ene stald til den anden – grundet de nye omgivelser, hvor jeg vil skulle frygte for,  hvornår jeg 
sidder på en hingst, der reagerer ved flugt. Sluttelig vil jeg være rigtig ked af, at miste mit job grundet, at forretningen evt. ikke vil kunne 
overleve et sådan tiltag. 

Jeg bliver derfor nød til ud fra min bedste professionelle vurdering, mit kendskab og respekt for heste at sige, at jeg stærkt fraråder, at man 
opstiller Vindmøller i dette område omkring Viegården Stutteri.  Det er set ud fra både et synspunkt for trivsel  og velfærd for hestene, 
arbejdsmæssige forhold i omgang med hestene men ikke mindst ud fra et meget bekymret synspunkt for skader og ulykker med alvorlig udgang. 
Jeg skal derfor venligst anmode og tilslutte mig de mange, der deler synspunkt om, at der ikke opstilles Vindmøller i området. 

26.
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Jeg håber, at man fra kommunen siden vil finde et andet sted for sin grønne energi, der ikke giver udfordringer for trivsel og sikkerhed for dyr 
og mennesker. 

Med venlig hilsen 

Frederikke Strøm  
Vievej 13 – Stutteri Viegården 
Skals 



1

Anna Dorte Nørgaard
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Emne: Indsigelse mod vindmølleprojekt Låstrup 

Som ejer af ejendommen Løgstørvej 74, 8832 Skals, er jeg uforstående over for hvilken forskel der er på de 
mennesker som bor i Låstrup/Vie og Ulbjerg, og dem som bor i Batum og Romlund. 

Begge disse steder er de planlagte vindmølleprojekter skrinlagt. 

Det må da være de samme betingelser som gør sig gældende ved projektet i Låstrup, hvorfor dette projekt også bør 
skrinlægges. 

Med venlig hilsen 

Ole Dalsgaard 
Termevej 7 
Ulbjerg 
8832  Skals 
Tlf. 40857332 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 7. september 2016 10:01
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Indskigelse mod vindmølleprojekt Låstrup

Fra: Ole Dalsgaard [mailto:oledalsgaard@fiberpost.dk]  
Sendt: 6. september 2016 22:51 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Indskigelse mod vindmølleprojekt Låstrup 

Indsigelse mod støjgener fra evt opstillede møller. 

Det fremgår af vindmøllebekendkørelsen at en vindmølle "højst" må støje 42 db ved 6ms. vind og 44 db ved 8ms. 
vind, Disse tal er kun en teoretisk hypotese, for når tilladte "beregnede" fejlmarginer er med er det 46 db og 48 db, og 
stadig beregnet. 
er vindhastigheden 5 eller 7 ms. er der ingen grænser for støjen. Hvilket er stærkt foruroligende og ganske 
uacceptabel. 

Med ovenstående in mente vil det have indvirkning på nattesøvnen i en afstand på op til 2000 meter fra møllerne, 
Hvilket er påvist i videnskabelige undersøgelser. 

Afstand til Ejendommen Løgstørvej 74, 8832 Skals er godt 800 meter. 

Der er nogle ejendomme som kan blive ramt af støj over det tilladelige, når der tages hensyn til omgivelsernes 
beskaffenhed, lydkorridorer m.m. Dette vil man ikke måle, "ikke acceptabelt" Kun lave beregninger som passer 
mølleproducent. 

Endvidere må der fra erhverv ikke støjes mere en 36 DB om natten, En vindmølle må støje helt op til 48 DB, eller 
endnu mere hvis ikke vinden er 8 ms. 

Alene ovenstående bør få Byrådet til at skrinlægge projektet. 

Med venlig hilsen 

Ole Dalsgaard 
Ternevej 7 
8832  Skals 
tlf 40857332 
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Anna Dorte Nørgaard
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Emne: Indsigelse mod vindmølleprojekt ved Låstrup 

I forbindelse med et planlagt generationsskifte på ejendommen Løgstørvej 74, 8832 Skals 

Er der fra 2014 forberedt et opdræt af Fasaner med opstart i 2017. Vi frygter for Støjpåvirkninger af ynglefugle, samt 
især skyggekast fra møllernes vinger som af fuglene vil opfattes som et rovfugleangreb. og deraf meget stressede 
fugle, hvor æglægning og befrugtning kan formindskes ganske dramatisk. 

Derfor ønskes møllerne ikke opstillet. Subsidiært forbeholdes ret til erstatning for tabt indtjening såfremt der sker en 
ændring i opdrættet efter evt. opsætning af møllerne. 

Med venlig hilsen 

Ole Dalsgaard 
Ternevej 7 
Ulbjerg 
8832  Skals 
Tlf. 40857332 
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Anna Dorte Nørgaard
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Til Viborg kommune 

Vi kan risikere, at blive naboer til 4 store vindmøller i Låstrup. 
Der fremkommer en del spørgsmål. 

Vi bor løgstørvej 68, ca. 1200m fra det sted, som er udset til vindmøller. 
På vores grund, har vi Ulbjerg‐fodboldgolf, som er en udendørs aktivitet. 

Spøgsmål vedr. fodboldgolf: 

A1. Hvem kommer og måler støj før og evt. efter og hvornår? 
A2. Hvilke krav kan der stilles ved eventulet, at må lukke fodboldgolfen grundet gener fra møllerne. Hvilke 
retsindstanser skal kontaktes?   
A3. Har kommunen interesse i at en virksomhed må lukke? 
A4. Hvad er støjgræserne ved 1m/s, 2m/s, 3m/s, 4m/s, 5m/s, 7m/s, 9m/s, 10m/s, 11m/s osv. ? 

Spøgsmål vedr. vores hus/liv. 
( Vores ejendom er allerede faldet meget i pris, grundet projektet) 
B1. Bliver der lavet støjmålinger inde og ude før evt. efter. ? 
B2. Hvem skal betalt for evt. tab ved salg. ? 
B3. Bliver ejendomsskatten sat ned. ? 
B4. Hvem skal stoppe møllerne, hvis de overskrider det tilladte og hvor lang tid går der.? 
B5. Kommer der en db‐måler op eller kommer I med det samme og måler hvis vi ringer. ? 
B6. Hvilke forskningsresultater bruger I, for at sikre Jer, at Jeres borgeres helbred ikke er på spil.?  

Der er mange bekymringer, men størst er vores børns fremtid/skolegang, hvis Deres nattesøvn bliver 
påvirket. 

Vi vil gerne anmode om aktindsigt og alle mødedatoer der er offentlige. 

Mvh. 
Sine og Claus Kokholm Jensen 
Løgstøvej 68, Tolstrup 
8832 Skals 
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Til Viborg Kommune 
Teknik og miljø, Plan 

Vi ønsker at bidrage med følgende overvejelser vedr. opstilling af vindmøller ved Låstrup, hvor vi bor. 

Det bekymrer os, at man vil opstille så store møller så tæt på menneskers hjem. Især fordi der er tale om en 
mølletype, som man ikke har store erfaringer med på landjord. 

For de mennesker der bor i området lige omkring møllerne vil det blive stærkt generende, om de så bor 700, 
900 eller 1200 m væk. Ejendommene vil tabe stor værdi, de færreste ønsker at bo tæt på en kæmpemølle. 
Muligheden for at søge erstatning er en ringe trøst for de omkringboende. De har valgt at bo hvor de bor, 
fordi der er dejligt at bo. 

Vi frygter for de helbreds- og trivselsmæssige forhold for de omkringboende. 
Tør man tro på at påvirkningen fra møllerne ikke indvirker på børns udvikling? Er man som kommune parat 
til at tage moralsk ansvar for eventuelle langtidsskadevirkninger på børn og voksne? 

På borgermødet i Låstrup spurgte vi rådgiveren Uffe, hvordan det forholder sig med støj/vibration i 
undergrunden. Det mente han ikke  man skulle frygte. Det undrer, når møllerne er så store. Bekymringen går 
ikke kun på hørbar og umiddelbar mærkbar vibration, men også på langtidspåvirkninger fra frekvenser lavere 
end det hørbare område. Både for mennesker, dyr og miljø. 

En anden bekymring er "grøn ordning". Den virker tillokkende på nogle, men opvejer intet i forhold til de 
mennesker, der får møllerne tæt på. Det kan i sig selv være med til at skabe splittelse i lokalsamfundet. 

Det er klart at man holder sig til de fastsatte minimumsafstande vedr. støj og anden påvirkning i "salgsfasen" 
af projektet, for ellers er der ikke plads til møllerne. Men hvordan kan man med sikkerhed vide, at disse 
afstande er rigtige og sikkerhedsmæssigt forsvarlige, når der er tale om en ny og så stor mølletype? 
Det virker for risikabelt at gøre forsøget. Vi mener ikke, at der er plads til møllerne. 

Vi vil gerne vide, hvad der sker med den CO2 kvote, der bliver frigivet i forbindelse 
med CO2 besparelsen på 3,3 %. Sælges den? For så er der vel globalt set ingen CO2 besparelse? 

Det er helt forståeligt at Viborg kommune ønsker en mere grøn profil, det bakker vi som borgere op om. 
Men var det ikke smartere at investere i f.eks. havvindmøller på havet. Eller solcelleparker? 

Vi hylder sikkerhed og vished. Usikkerheden for de omkringboende og manglen på 
evidensbaseret viden taler stærkt imod dette projekt. 

Med venlig hilsen 

Birthe og Jakob Reitz 
Låstrupbakken 6 
8832 Skals, Låstrup 
Mobil 29449348 
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Anna Dorte Nørgaard
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Sendt: 8. september 2016 09:15
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Til Viborg Kommune 

Attention Karl Johan Legård 

Vindmølle Park Låstrup 

Det overrasker mig meget at for undersøgelsen omkring vindmølle park har vœret så svag. 

Jeg driver et stort stutteri, et af de største varmblods stutterier i EU, har en godkendt lokalplan for 
internationale ridestœvner, kinesisk kulturuge, udstilling af danske landbrugs produkter og dyrskue. Et 
projekt vi har arbejdet på i to år med kinisiske investorer. Vi har allerede opkøbt 6 gårde og 11 huse 
(Vieland) for projektet og renoveret disse for mange millioner.  

Dette event vil have deltagere fra mere end 20 nationer, 400 heste, hesteejere, familie, sponsorer, ryttere og 
tilskuere fra hele verden. Stœvnet vil løbe over 2 til 3 uger. En enorm omsœtningsfaktor på Viborg egnen 

Det har vœret en meget stor investering bare at få faciliteter og jord nok. Vi håber at kunne flytte Vievej ca. 
900m allerede i år, så stadion projektet kan på begyndes, når vejen er placeret. Vi er i øjeblikket i Kina for 
at planlœgge stadionbyggeriet. 

Jeg driver idag trœningscenter for mange danske og udlanske talenter i ridesport. Jeg har selv trœnet det 
danske, det kinisiske landshold og enkelte landsholds ryttere fra Hong Kong. Vi er idag cirka 30 fuldtids 
ryttere og ansatte plus arbejdskraft udefra for eksempel håndvœrkere, beslagsmed, maskinstation o.s.v. Ved 
fœrdig bygget anlœg forventes 50 til 60 ansatte. 
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Viegaard Stutteri er blevet opbygget over 30 årig periode. 

Her i har vi endelig fået fœrdig lavet en handelsaftale mellem Danmark og Kina om eksport for heste. Vi 
har på Låstrupgård opbygget en karantœne stald der er godkendt af veterinœr direktoratet som karantœne 
eksport stald Kina. Denne handelsaftale har vi arbejdet på i flere år og det har vœret et stort politisk arbejde 
at for gennemført. De første heste er for to måneder siden eksporteret til Beijing, Kina.  

Embedsmœnd ved Viborg Kommune kender planen og har deltaget i flere møder, omkring over stånde, så 
derfor min undern omkring kommunes viden om lokalforhold og lokalplan. 

Jeg vil derfor gerne invitere relevante embedsmœnd til møde omkring følgende, før kommunen går igang 
med at lave en lokalplan for vindmølle parken. 

1. Dyrevelfœrd lœs venligst breve fra        -Foulum/Århus Universitet

-Dansk
Rideforbund 

-Dansk
rideinstruktorforening 

-Dyrlœgerne

-
Professionnele ansatte instruktører 

medarbejdere på Viegaard Stutteri der dagligt for 
problemer med sikkerheden 

2. Sikkerhed heste              Underridning, store flokke pa fold, trafikulykker med løse heste. 

3. Sikkerhed rytter              Underridning og i trafikken 

4. Misdannelse af føl og aborter (Portugal effekt)

5. Hvorfor etablere vindmølle park på bygherrens smalleste jordstykke og ikke på hans store arealer ved
hans egne huse?
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6. Kommunens garanti for erstatning på mere end 90 millioner Kroner til Viegaard Stutteri vil opbygning af
vindmølle park. Min advokat vil senere fremkomme det nøjagtige beløb

7. Mine investores advokat eksperter på vindmølle området vil fremkomme med deres erstatningskrav på 76
millioner Kroner. Midstet forventet indtjening og planlœgning af stadion er endnu ikke vœrdi ansat

Jeg kan ikke tage ansvar for hestene og rytternes og trafikkanters sikkerhed i vindmølle område. 

Bare forstil en kunde fra USA prøver en hest til flere millioner og denne bliver bange for vindmølle skygger 
eller lyden. Damen falder af og brœkker et ben eller nakken. Hesten løber ud i trafikken og bliver på kørt og 
må aflives, eventuel person skade i bilen. Familien til amerikanske dame anlœgger million erstatning for 
uforsvarlig virksomhedsdrift da man ved at vindmølle er farlige for heste sport og kan ikke forenes med så 
mange forskellige heste. 

Dette eksempel er en hverdags risiko da vi har ca. 200 heste under sadel dagligt 

Hvem skal tage ansvaret herfor og betale? 

Mine beridere, kursister, ryttere, udenlandske elever, kunder og jegselv kan ikke arbejde fagligt forsvarligt 
under udefra kommune forstyrelser. 

Tab på grund af at kineserne ikke tør risikere at trœne på anlœgget 

Hvem skal erstatte tabet? 

Håber på snarest muligt et møde 

Venlig Hilsen 

John Byrialsen 
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Hej 

I forbindelse med et generationsskifte på ejendommen Løgstørvej 74, 8832 Skals. Hvor jeg overtog ejendommen 
31/12-2015 

Er der fra 2014 forberedt et opdræt af Fasaner med opstart i 2017. Jeg frygter for Støjpåvirkninger af ynglefugle, samt 
især skyggekast fra møllernes vinger som af fuglene vil opfattes som et rovfugleangreb. og deraf meget stressede 
fugle, hvor æglægning og befrugtning kan formindskes ganske dramatisk.  

Derfor ønskes møllerne ikke opstillet. Subsidiært forbeholdes ret til erstatning for tabt indtjening, samt nytteløse 
investeringer i voliere, hegn, maskiner osv.. Såfremt der sker en ændring i opdrættet efter evt. opsætning af møllerne. 

Med venlig hilsen 

--  
Med venlig hilsen 
Murerfirmaet Peter Buhl 

Peter Buhl 
Løgstørvej 74 
8832 Skals 
Tlf. 20961308 
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Hej 

Indsigelse mod støjgener fra evt. opstillede møller. 

Det fremgår af vindmøllebekendkørelsen at en vindmølle "højst" må støje 42 db ved 6ms. vind og 44 
db ved 8ms. vind, Disse tal er kun en teoretisk hypotese, for når tilladte "beregnede" fejlmarginer er 
med er det 46 db og 48 db, og stadig beregnet. 
er vindhastigheden 5 eller 7,9 ms. er der ingen grænser for støjen. Hvilket er stærkt foruroligende og 
ganske uacceptabel. 

Med ovenstående i mente vil det have indvirkning på nattesøvnen i en afstand på op til 2000 meter fra 
møllerne, Hvilket er påvist i videnskabelige undersøgelser. Er dette noget I tager ansvar for?? 

Afstand til Ejendommen Løgstørvej 74, 8832 Skals er godt 800 meter. 

Der er nogle ejendomme som kan blive ramt af støj over det tilladelige, når der tages hensyn til 
omgivelsernes beskaffenhed, lydkorridorer m.m. Dette vil man ikke måle, "ikke acceptabelt" Kun lave 
beregninger som passer mølleproducent. 

Endvidere må der fra erhverv ikke støjes mere en 36 DB om natten, En vindmølle må støje helt op til 
48 DB, eller endnu mere hvis ikke vinden er 8 ms. 

Har netop i dag hørt fra en nabo til møller af samme type, der er en konstant støj fra 
møllerne, som er allermest generende på de gode sommerdage hvor man gerne vil 
være i haven, og vinden er svag. 

Alene ovenstående bør få Byrådet til at skrinlægge projektet. 

--  
Med venlig hilsen 
Murerfirmaet Peter Buhl 

Peter Buhl 
Løgstørvej 74 
8832 Skals 
Tlf. 20961308 
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Hej 

Som ejer af ejendommen Løgstørvej 74, 8832 Skals, er jeg helt uforstående over for hvilken forskel der er på os 
mennesker som bor i Låstrup/Vie og Ulbjerg, og dem som bor i Batum og Romlund. Vi er måske ikke regnet for det 
samme i Kommunen? 

Begge disse steder er de planlagte vindmølleprojekter skrinlagt. Så Hvordan I overhovedet kan tage dette projekt til 
overvejelse er mig ubegribeligt!! Da det vel er de samme betingelser som gør sig gældende ved projektet i Låstrup, 
hvorfor dette projekt også bør skrinlægges. Inden der bliver spildt flere penge på undersøgelser. 

--  
Med venlig hilsen 
Murerfirmaet Peter Buhl 

Peter Buhl 
Løgstørvej 74 
8832 Skals 
Tlf. 20961308 
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Hej 

Da jeg netop har overtaget ejendommen på Løgstørvej 74. Og efterhånden har smidt en del penge i den. Er 
jeg meget bekymret for værditab, grundet den useriøse metode der bliver brugt for at prissætte tabet. Hvilket 
ALDRIG kommer til at give den rigtige billede, da det er fra samme pengekasse det hele skal betales.  
Mange ejendomme bliver jo stort set usælgelige når der kommer vindmøller i nabolaget. Hvilket kommer til 
at stavnsbinde de fleste hvilket også er tilfældet ved dette projekt. 

--  
Med venlig hilsen 
Murerfirmaet Peter Buhl 

Peter Buhl 
Løgstørvej 74 
8832 Skals 
Tlf. 20961308 
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Til Teknik og Miljø 

Tirsdag d 16/8 var jeg til fordebat møde ang. placering af de evt kommende vindmøller i låstrup. 
Mødet blev afholdet med en kort oplæg til placering, samt en forudberegnet niveau for lys‐ og lydmæssigt gener. 

Efter oriteringen var der workshops, hvor der kunne stilles spørgsmål om de forskellige problemstillinger der vil 
være når man ville stille vindmøller op af en størrelse, som ikke findes ret mange steder i landet. 

Der var udarbejdet flere kort over skyggekast fra møllevingerne, hvordan det visuelt ville syne i landskabet, samt det 
vigtigst, hvordan den støjmæssig gene vil være fra dem. 

Jeg kunne se ud fra de oplyste og forudberegnet lydberegninger, at vi allerede vil kunne få alvorlig problemer med 
lydgener fra dem. 
Først og fremst er beregningerne lavet fra producentens side og ikke fra en uvildig firma Loven foreskriver at de skal 
overholde de forskellige lydgener ved henholdsvis 6 m/s (42 dB) og 8 m/s (44db), men alt imellem de to 
vindhastigheder er ikke foreskrevet nogle steder i loven. 
Vindmøllen ville kunne køre op på maks ydelse igen når vinden er over 6,1m/s med større lydgener til følge. 

Den lavfrekvent lyd der opstår, når vinge og tårn møder hinanden, kan plante sig længere ud end de allerede 
beregnet zoner som man har anvist på kort. 
Ud fra materialet bliver vindmøllerne 150 meter høje fra sokkel til yderst vingespids, og der må ikke bo nogen inden 
for 600 meter fra møllen(4x møllens højde), men flere undersøgelser og forskning både herhjemme og fra udlandet 
bekræfter at man skal op på 10x møllens højde) hvis det ikke skal have sundhedsmæssig konsekvenser på den lange 
sigt. 
Der er allerede 2 tilfælde i Danmark, som der er blevet anerkendt at det er den lavfrekvent støj, der har været årsag 
til sygdom. 

Jeg bor selv i 900 meterzonen fra den første angivet mølleplacering, og er derfor utroligt bekymret for mig og andre, 
men også især på mine børn og andres børn i og omkring møllernes placering. 
Nogle vil det ikke have den støjmæssig indvirkning på, men der vil også være dem der bliver indirekte påvirket uden 
at vide det, med den konsekvens at blive sygdomsmæssig ramt. 

Da vindmøllerne bliver nogle af de største på landjorden herhjemme, og at vi ikke kender til langsigtede 
konsekvenser ved indirekte påvirkniger af de mennesker der bor omkring vindmøllerne, vil jeg på det kraftigste 
fraråde at placere dem hvor de er tiltænkt nu, men finde et område med større vidder så ingen vil komme i 
risikozonen Jeg håber stærkt, at i vil revidere sagen igen om området er egnet til placering af vindmøller,for er der 
det mindste i tvivl om det, er det bedre at lade være. 
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Husk voksende kan sige fra,det kan børnene ikke. 

Med venlig hilsen 
Torben Bligaard 
Tingvej 50 
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Hej 

Nu har jeg oplevet hvordan mine naboers heste blev forskrækket, ved noget så fredligt som netop placerede 
rundballer tæt på grusvejen. Hvor begge ryttere blev kastet af hestene, og afhentet af ambulance og lægebil. 
Hestene løb ud på skive/Hobro landevejen til stor fare for trafikken. Den ene slap billigt fra styrtet, og den 
anden skal være glad for at være her den dag i dag. 

Jeg tænker derfor på alle de ryttere og heste der til dagligt, færdes meget tæt på de planlagte møller hos 
stutteri viegaard. Som uden tvivl vil blive ramt af skyggekast, vil kommunen tage ansvaret for 
evt. kommende ulykker?? 

--  
Med venlig hilsen 
Murerfirmaet Peter Buhl 

Peter Buhl 
Løgstørvej 74 
8832 Skals 
Tlf. 20961308 
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Kære Viborg Kommune 
Hermed en skrivelse omkring jeres planer for vindmøller ved Vievej.  

Med venlig hilsen  

Susanne Taarnager Str??m 
email: susanne.taarnager@live.dk 
mobil: 2383 7744 
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I sagen om Vindmøller placeret omkring Vievej 

Skals, den 3. september 2016 

Som ansat på et af Danmarks største Stutterier, et job jeg er meget glad for har jeg dagligt med 

heste og deres velfærd at gøre. Jeg er ansat som professionel rytter og varetager dagligt 

træningen af 10 – 12 heste, som fortrinsvis er Hingste. Hingstene udgør en stor del af Stutteriets 

indtjening og mit arbejde er,  at sikre de er uddannet tidssvarende, trænet korrekt og kan 

gennemfører konkurrencer, der gør dem attraktive som konkurrenceheste for salg men ikke 

mindst som avlshingste. Jeg har været i springsporten siden jeg var 9 år gammel  og i dag som 21 

årig har jeg arbejdet professionelt med heste siden 2011 og som rytter rider jeg Internationalt og  

repræsenteret det Danske landshold i flere år og sammenhænge – sidst her i sommer under 

Nordisk Mesterskab i Finland. 

Jeg er et ungt menneske i et land, hvor jeg sætter pris på, at der tænkes over vores velfærd og at vi 

som mennesker tænker os om for, hvorledes vi ønsker vores land/verden skal se ud også i 

fremtiden. Derfor forstår jeg så godt tanken om Vindmølle energi. Det er grøn energi, der kan 

spare vores land for en masse forurening. Jeg er også en ungt menneske, der har fungeret i en 

sport, hvor der gennem mange år har været fokus i meget høj grad på vores hestes velfærd og ikke 

mindst sikkerheden i færden med heste. Her er mange tiltag gjort for at sikre, at hestevelfærd er 

sat øverst på dagsorden. Da min verden er heste, og jeg lever og ånder for min sport og job i 

denne verden, er jeg nød til at melde min største bekymring for dette projekt omkring etablering 

af vindmøller på Vievej. 

I mit arbejde specielt med Hingste ved jeg hvor hurtigt ting kan gå, at heste ikke som mennesker 

bare kan vænne sig til specielt lyde og indtryk. En Hingst er, som en stor maskine og jeg nærer den 

største respekt og agtpågivenhed hver dag i mit arbejde med disse dyr. For heste er fra natur 

mistroiske og kan skifte fra arbejdshumør og koncentration til frygt på et splitsekund. Derfor er det 

helt essentielt, at man i arbejdet med disse dyr har ro omkring sig. Man skal ikke spøge med 

sikkerhed omkring en Hingst, den er et stort dyr på mange 500 – 600 kilo og har uanede kræfter og 

den tænker ikke og ej heller fortæller den er bange. En hingst reagerer pr. instinkt og er den bange 

flygter den fra det som den er bange for. 

I mit daglige arbejde på Stutteri Viegaard bruger jeg dagligt vores skønne omgivelser til at træne 

hestene i. Det er en del af deres uddannelse, at kunne begå sig og koncentrere sig inde  – som 

udendørs. En vigtig del af træningen er også, at ride i terræn af hensyn til at minimerer skader da 

det er meget vigtigt, at hestene kan træne på flere underlag. En helhed for hestene er, at kunne 

være ude på fold, stå sikkert og roligt på boks og træner inde og ude gennem hele året. Når 
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hestene er afslappet og veltilpas opnår man en langt bedre og effektiv træning og dermed også en 

godt resultat heraf. Jeg rider dagligt mellem Låstrupgård og Damgaarden og på alle marker 

omkring dette område. I mit arbejde har jeg også det daglige opsyn med 2 kinesere, som jeg har 

ansvaret for når de rider. Det giver sig selv, at såfremt vores omgivelser bliver et et problem, at 

ride i vil dette også medføre, at mit arbejde vil blive meget svært og jeg i givet fald ikke kan have 

mere urutineret eller i det hele taget andre ryttere med at ride. Heste er jo flokdyr og bliver en 

bange reagerer de andre på samme vis. Det vil give udfordringer på sikkerhed og i værste tilfælde 

kunne medføre ulykker, hvor ryttere og heste kommer alvorligt til skade. 

Jeg har tidligere i mit professionelle virke arbejdet et sted, hvor der blev etableret Vindmøller. Det 

betød at vi fra at have glade og veltilfredse heste i stalden stod med problemer som, stressede 

heste, heste der var svære at holde i form i det daglige – det er foderproblemer og giver mange 

udfordringer og flere syge heste. Vores brug af dyrlæger steg betydelig på kort tid. Vi oplevede, at 

det var svært med den daglige træning grundet hestene var stresset og bange og derfor gav det 

koncentrationsbesvær. Her måtte man opgive, at drive en salgsstald grundet disse betingelser, der 

langt fra var optimale for træning af heste på højt konkurrenceniveau.  

Jeg føler mig overbevist om, at det også i dette tilfælde her,  hvor man vil opstille Vindmøller helt 

tæt på min arbejdsplads vil give betydelige følgevirkninger. Det vil betyde, at jeg også i mit virke 

som rytter vil få svært ved at holde mine konkurrenceheste optimalt i træning, at jeg vil få et 

problem med uddannelse af de unge Hingste og ikke mindst det daglige arbejdet med hingstene 

vil blive besværliggjort. Jeg vil også få et problem fysisk ved ikke at kunne ride fra den ene stald til 

den anden – grundet de nye omgivelser, hvor jeg vil skulle frygte for,  hvornår jeg sidder på en 

hingst, der reagerer ved flugt. Sluttelig vil jeg være rigtig ked af, at miste mit job grundet, at 

forretningen evt. ikke vil kunne overleve et sådan tiltag. 

Jeg bliver derfor nød til ud fra min bedste professionelle vurdering, mit kendskab og respekt for 

heste at sige, at jeg stærkt fraråder, at man opstiller Vindmøller i dette område omkring 

Viegården Stutteri.  Det er set ud fra både et synspunkt for trivsel  og velfærd for hestene, 

arbejdsmæssige forhold i omgang med hestene men ikke mindst ud fra et meget bekymret 

synspunkt for skader og ulykker med alvorlig udgang. 

Jeg skal derfor venligst anmode og tilslutte mig de mange, der deler synspunkt om, at der ikke 

opstilles Vindmøller i området. 

Jeg håber, at man fra kommunen siden vil finde et andet sted for sin grønne energi, der ikke giver 

udfordringer for trivsel og sikkerhed for dyr og mennesker. 

Med venlig hilsen 

Frederikke Strøm  
Vievej 13 – Stutteri Viegården 
Skals 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: plan
Sendt: 12. september 2016 15:50
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Yongjun Zhang- Lastrup Windmill Plan

Med venlig hilsen 

Helle Georgi 

Viborg Kommune 
Teknik & Miljø 
Plan 
Prinsens Alle 5 
8800 Viborg 
Direkte tlf.: 87 87 86 04 

www.viborg.dk 
Fra: ellen Ng [mailto:nghaping@gmail.com]  
Sendt: 12. september 2016 11:26 
Til: plan <plan@viborg.dk>; Karl Johan Legaard <kjl@viborg.dk> 
Cc: John Byrialsen/Denmark <viegaard@viegaard.dk> 
Emne: Yongjun Zhang‐ Lastrup Windmill Plan 

To whom it may concern, 

Please see below email from Mr. Yongjun Zhang regarding the Lastrup Windmill Plan. 

Kindly reply to email viegaard@viegaard.dk for further responses or questions. 

Kind regards 
Ellen Ng, on behalf of Mr. Yongjun Zhang 

Hello Viborg Kommune 

I am Zhang Yongjun, I am a shareholder of Viegaard Sutteri ApS at Vievej 24, Skals, as well 
as parent to fifteen year old professional rider You Zhang who trains daily after school at 
Viegaard Stutteri. I have invested 76 million DKK to build up a training base and is together 
with my partner John Byrialsen am working on a stadium project involving another 75 
million DKK. 
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As I understand there is a windmill plant that wishes to take place in Låstrup 600m to 
Viegaard Warmblood horse breeding and training stable facility. 

I would like to express my views against this Windmill project taking place in Låstrup; 

As a shareholder 

- it affects the business by influence to safety and wellbeing of riders, sense of security
for clients, aesthetics.

- It affects my credibility as a business man and human being for the same above
reasons

As a parent 

- it is a cause of danger to my son

- it is a reason that my son’s training program is affected

- it is a reason that my son’s competition and training horses are affected

- it is altogether mainly a major concern of safety for my son

In 2014 I met the local government with Mr. John Byrialsen of Viegaard Stutteri to present 
our plan that thereafter was approved by Viborg Community. At that time we expressed 
concern about the neighbor pig farm building that caused inconvenience to our riders and 
clients, especially when wind blew from south east, south and south west direction. Now I 
believe it is the same landowners that want to build a windmill park where we will have 
noise and shadows from west, north west and southwest directions. Denmark has been an 
ideal country for my choice of investments because of the country’s interest, protection and 
consideration to both private and business people. Should this windmill park plan succeed 
and carry on, it will destroy Viegaard Stutteri ApS business and our stadium plans, and I 
would go forward to claim the landowners and the local government for my investment and 
time. 

By a meeting in Beijing this week with John Byrialsen and some of his employees we also 
got to know that two proposed Windmill projects in Batum and Romlund were cancelled. My 
question is why build it here where the lives of so many people and animals are affected. 
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I will ask lawyer will provide me with the total claiming amount I am eligible for the losses 
incurred by our 6 farms, 11 houses, the training centers and the stadium affected by the 
windmill project so that I have a better idea of how to proceed should the windmill project 
take place. 

  

Thank you for your ears for consideration to those around the community such as I. 

I look forward to your response, 

Sincerely, Zhang Yong Jun 
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